
 
 

 

Artificiell intelligens 
 – Möjligheter och utmaningar  
för Sverige och svenska företag 

 
 



 

ISSN 1653-0942 
ISBN 978-91-7915-019-8 

Riksdagstryckeriet, Stockholm 2020 
 



 

3 

2020/21:RFR4

Förord 

Näringsutskottet genomförde den 12 november 2020 ett internt digitalt semi-
narium för att belysa de möjligheter och utmaningar som Sverige och svenska 
företag står inför när det gäller utvecklingen av artificiell intelligens (AI). Tek-
nikutvecklingen inom artificiell intelligens samlar allt större investeringar 
världen över, inte minst i Kina och USA. I Sverige samordnar RISE framta-
gandet av en nationell handlingsplan: AI-agendan. Målet med AI-agendan är 
att samordna och spetsa de svenska resurserna. Syftet med seminariet var bl.a. 
att tydliggöra vad som omfattas av begreppet AI, vad som görs i dag inom AI-
området och vad som behöver göras för att främja utvecklingen av AI.  

Näringsutskottets önskan var att detta interna digitala seminarium skulle ha 
genomförts i form av en offentlig utfrågning. På grund av rekommendationer 
och restriktioner kopplande till coronapandemin var det dock inte möjligt för 
utskottet att genomföra en offentlig utfrågning. För att möjliggöra för fler in-
tresserade att ta del av seminariets innehåll har utskottet beslutat att publicera 
uppteckningar och presentationer från seminariet. I det följande redovisas pro-
grammet, en utskrift av de uppteckningar som gjordes vid seminariet och de 
bilder som visades av föredragshållarna under deras presentationer. 

Stockholm i december 2020 

Lars Hjälmered (M) Anna-Caren Sätherberg (S) 
Ordförande näringsutskottet Vice ordförande näringsutskottet 

Johan Fransson 
Kanslichef 
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Internt digitalt seminarium: Artificiell 
intelligens – Möjligheter och utmaningar för 
Sverige och svenska företag 

Program 
1. Inledning  

Lars Hjälmered (M), ordförande riksdagens näringsutskott, och Anna-Caren 
Sätherberg (S), vice ordförande riksdagens näringsutskott. 

2. Vad är artificiell intelligens?  

• Vad omfattas av begreppet AI? 
• Hur påverkas individer, samhället och företagen av utvecklingen av AI? 

Daniel Gillblad är forskningsansvarig för AI på RISE (Research Institutes of 
Sweden) och Co-director Scientific Vision för AI Innovation of Sweden. AI 
Innovation of Sweden är en nationell kraftsamling som accelererar innova-
tions- och forskningsarbete för tillämpning av AI, med det övergripande må-
let att långsiktigt stärka svensk industris konkurrenskraft och den svenska väl-
färden. 

3. En internationell utblick 

• Vilka aktörer driver och leder utvecklingen inom AI? 
• Vad gör USA, Kina och EU för att främja AI?  
• Vad gör andra EU-länder på AI-området? 
• Hur stora resurser satsas på AI? 
• Vilka länder har nationella strategier, målsättningar etc. för att främja AI?  

Fredrik Heintz är medlem i EU-kommissionens High Level Expert Group on 
AI. Fredrik Heinz är även biträdande professor och vid Institutionen för Data-
vetenskap vid Linköpings universitet, föreståndare och ordförande i Svenska 
AI-sällskapet (SAIS). SAIS är en förening som samlar Sveriges forskare inom 
AI.  

4. Arbetet med en AI-agenda för Sverige 

• Vad är syftet och målsättningen med projektet En AI-agenda för Sverige?  

Jeanette Nilsson är projektledare för En AI-agenda för Sverige vid RISE.  
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5. Vad görs på AI-området i dag?  

• Hur bra är Sverige på AI?  
• Inom vilka områden är Sverige och svenska företag framträdande? 
• Vad gör myndigheter, företag m.fl. i dag på AI-området? 
• Hur samverkar företag, myndigheter m.fl. aktörer för att främja utveck-

lingen inom AI? 
• Hur ser svenska företag på möjligheterna med AI?  

Daniel Rencrantz är enhetschef på Vinnova.  

Sara Mazur är ordförande för forskningsprogrammet WASP (The Wallenberg 
Artificial Intelligence, Autonomous Systems and Software Program). Sara 
Mazur är även ledamot i styrelserna för Investor och Saab. Hon har tidigare 
bl.a. varit forskningschef på Ericsson och ledamot av Chalmers styrelse.  

6. Vad behöver göras för att främja utvecklingen av AI? 

• Vad krävs för att Sverige ska ha en framtida tätposition inom AI?  
• Vilken vision eller vilka mål för AI bör Sverige ha? 
• Hur kan AI stärka svenska företags konkurrenskraft?  
• Vilka åtgärder behövs för att bistå små och medelstora företag respek-

tive stora företag i utvecklingen av AI? 
• Hur kan AI bidra till en utveckling i hela landet?  

Patrick Eckemo är enhetschef Utveckling och främjande vid Myndigheten för 
digital förvaltning (Digg) 

Åsa Zetterberg är förbundsdirektör för It & och Telekomföretagen. Åsa Zet-
terberg har tidigare arbetat bl.a. som sektionschef på avdelningen för digitali-
sering på Sveriges Kommuner och Landsting (SKL) och som Chief Digital 
Officer vid Regeringskansliet.  

7. Immateriella och avtalsrättsliga perspektiv 

• Vad behöver lagstiftaren tänka på?  

Sanna Wolk är professor och knuten till KTH inom hållbarhet och immateri-
alrätt samt IP-chef och hållbarhetschef vid advokatbyrån Cirio. Sanna Wolk är 
också president för AIPPI Sverige, nationell del av International Association 
for the Protection of Intellectual Property. Hon var tidigare professor i im-
materialrätt vid Institutet för immaterial-, marknadsförings- och konkurrens-
rätt (IMK), juridiska fakulteten vid Uppsala universitet. 
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8. Paus  

9. Kommentarer och reflektioner 

• Kommentarer och reflektioner utifrån de inledande presentationerna. 

Anders Arpteg är forskningschef vid Peltarion som arbetar för att operationa-
lisera de senaste AI-teknikerna för alla företag. Anders Arpteg är även medlem 
av bl.a. AI Sveriges styrkommitté, den svenska AI-agendan och European AI 
Alliance, samt medlem i flera rådgivande styrelser. Tidigare har han bl.a. lett 
en forskargrupp på Spotify med stora data och maskininlärningstekniker. 

Shiva Sander Tavallaey är koordinationsansvarig för AI på ABB i Sverige. I 
denna roll representerar hon ABB i diverse olika nationella initiativ inom AI 
och digitalisering, såsom AI Agenda, AI Sweden, Digitalize in Stockholm etc. 
Shiva Sander Tavallaey har 30 års arbetslivserfarenhet inom svensk industri, 
från Volvo PV till ABB, och är sedan 2015 adjungerad professor på KTH, 
Teknisk Mekanik, Sound & Vibration (MWL). 

Arti Zeighami är chef för AI, Avancerad Analys och Data inom H & M-grup-
pen och leder utvecklingen och implementeringen av dessa områden på kon-
cernnivå. Arti är även näringslivsrepresentant i svenska AI-agendan, medlem 
i AI-round table Sweden samt är en ofta anlitad talare på internationella kon-
ferenser kring frågor så som storskalig implementering av AI samt etisk och 
hållbar AI.  

Johan Harvard är Relationship Management Director på Combient och driver 
digitala transformationsinitiativ på ledningsnivå för bolag som Atlas Copco, 
SKF, Husqvarna Group, Assa Abloy, Autoliv, Electrolux, Scania, Ericsson 
m.fl. Merparten av arbetet utgörs av satsningar på att tillämpa och skala upp 
AI. Johan Harvard har tidigare arbetat som kansliråd vid Näringsdepartemen-
tet där han koordinerade arbetet om AI inom Regeringskansliet.  

10. Frågor från utskottets ledamöter 
Anna-Caren Sätherberg (S), vice ordförande riksdagens näringsutskott, förde-
lar ordet.  

11. Avslutning 
Anna-Caren Sätherberg (S), vice ordförande riksdagens näringsutskott.  
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Stenografiska uppteckningar från seminarium 

Vice ordföranden: Välkomna till en superspännande förmiddag. Jag heter 
Anna-Caren Sätherberg, och jag är vice ordförande i näringsutskottet. Bredvid 
mig har vi Ann-Charlotte Hammar Johnsson, ledamot i näringsutskottet. Vi är 
på plats i Skandiasalen med några av våra tjänstemän. Vi är glada att övriga 
deltar digitalt. Jag vill börja med att ge ordet till vår ordförande Lars Hjälme-
red, som är med oss digitalt.  
 
Ordföranden: Dagen till ära när vi ska tala om AI och ha digitalt fokus hop-
pas vi på att tekniken ska vara med oss. Först vill jag säga ett stort och varmt 
välkommen på utskottets och riksdagens vägnar i synnerhet till alla våra duk-
tiga externa gäster. Vi ser verkligen fram emot detta. Tanken var att hea-
ringen skulle ha hållits redan i våras, men så kom corona i stället och vi var 
tvungna att skjuta på mötet. Nu har vi en höst där mycket handlar om corona 
i svensk debatt och samhällsdebatt, och det kommer att vara så även i fort-
sättningen; och det är jätteviktigt. Men viktigt är också att vi emellanåt lyfter 
blicken och funderar på vad som kommer efter hand och vad som är viktigt 
för Sverige och svenska företag. 

AI är verkligen ett sådant område, och det har varit angeläget för oss i nä-
ringsutskottet att lära oss mer, att få fokus på en sådan viktig fråga. Vad är AI? 
Hur påverkar det svenskt samhälle och svenskt näringsliv? Om vi blickar ut i 
världen och tittar på vad som sker i Amerika och Fjärran Östern ser vi att det 
görs utomordentligt stora satsningar. Vi vet själva att Sverige är ett handels-
beroende land. Det brukar påpekas att ungefär hälften av vår ekonomi är kopp-
lad till att vi importerar och exporterar varor, handlar och har utbyte med 
andra. Vi är om möjligt mer konkurrensutsatta än många andra länder i värl-
den. Att hitta en position för Sverige i ett område som AI är viktigt. Vår för-
hoppning för dagen är att vi ska lära oss mer för att få bättre beslutsunderlag. 

Det kanske har sagts innan, men för att alla ska veta kommer detta att do-
kumenteras i form av en skrivelse med stenografiska uppteckningar och sam-
manfattas efter hand. Hela ambitionen för dagen är att få utomordentligt bra 
genomgångar från några av Sveriges främsta experter på området. Jag är verk-
ligen glad att ni tar er tid att dela med er av olika perspektiv i dessa frågor. Det 
kommer också att ges ordentligt med utrymme för oss i näringsutskottet och 
för kollegor från andra riksdagsutskott, inte minst trafikutskottet, att ställa vik-
tiga frågor efter hand. Vi ser fram emot en intressant och givande förmiddag. 

Först ut på dagordningen i dag är Daniel Gillblad, som jobbar med AI-
frågor på forskningsinstitutet RISE. Han är något som kallas Co-director Sci-
entific Vision för AI Innovation of Sweden, det stora innovationsprogrammet 
på området. Vi ser fram emot att du ska börja med att sätta scenen på förmid-
dagen, till exempel hur begreppet AI påverkar individer, samhälle och företag. 
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Daniel Gillblad, RISE: Jag tackar för introduktionen, och det är jätteroligt att 
få vara här. Jag ska under tio minuter försöka sammanfatta vad AI, artificiell 
intelligens, är och lite grann om hur det kan användas. Det är naturligtvis ett 
stort område, och det är ett område som jag har jobbat med i mer än 20 års tid 
– forskning, utveckling, tillämpningar och strategier. Jag ser mycket fram 
emot att AI får ännu mer uppmärksamhet i Sverige. 

Låt oss börja med lite olika perspektiv på vad AI är. Det som är lättast att 
börja med är frågan om vad AI är rent tekniskt. Jo, AI är datorprogram som 
kan göra uppgifter som huvudsakligen tidigare bara kunde göras av männi-
skor, till exempel att lära sig nya saker, dra slutsatser, lösa problem, resonera, 
fatta beslut – allt oftare tillsammans med människor. Det är ett stort område 
som har utvecklats under mer än 60 års tid, som innehåller den typen av inlär-
ning, hur man ska tolka bilder, ljud, hur vi ska tolka vårt naturliga tal- och 
skriftspråk. 

Men i dag betraktar vi AI i ett betydligt större perspektiv. Hur ser det ut 
med AI och ekonomi, etik, sociologi och så vidare? Artificiell intelligens är 
ett stort område i dag. 

AI är inte bara ett stort område utan AI är också en generell teknik, det vill 
säga en generell teknik som gör det möjligt för oss att automatisera arbete samt 
bygga helt nya och mycket smartare tjänster. AI är nyckeln till smartare orga-
nisationer, smartare produkter och smartare människor i vissa lägen. Några 
exempel på det som görs i dag är att mer och mer effektivt styra våra industrier, 
driva datorcenter mer effektivt, driva fram utvecklingen av nya läkemedel, 
automatisera sådant som finns fysiskt, inte bara på internet och så vidare, till 
exempel butiker och liknande. En sak att ta med sig är att när vi börjar bygga 
den här typen av transformativa system påverkar det även våra organisationer, 
våra myndigheter och vårt samhälle. Vi måste titta på hur vi också organiserar 
om oss i vissa lägen för att kunna utnyttja den typen av teknologier på ett ef-
fektivt sätt. 

Som ett sista svar på frågan vad AI är, kan jag säga att AI är för oss som 
jobbar med det ett verktyg. Det är ett verktyg för samhällsutveckling. AI kan 
hjälpa oss att möta samhällsutmaningar, till exempel klimatförändringar, hur 
vi kan stärka vår demokrati i ljuset av utvecklingen av nya medier och liknande 
och hur vi ökar livskvaliteten för alla. 

Låt oss titta på utmaningar som klimatförändringar. Mycket av det som AI 
kan användas till i dag handlar om effektivisering, det vill säga effektiv an-
vändning av resurser som kopplar direkt till exempelvis koldioxidutsläpp. 

AI i vården är ofta nyckeln till att bibehålla och förbättra vårdkvaliteten i 
framtiden utan att vi ska behöva jobba mycket och i stället få mer tid till mötet 
mellan människor, patient–läkare och så vidare. 

Var finns AI i dag och i framtiden? Ni möter AI hela tiden när ni använder 
datorer och tjänster. Ni får rekommendationer på Netflix och Spotify och andra 
digitala tjänster om vad som är intressant att lyssna och titta på. Varje gång 
man söker på internet används i stor utsträckning artificiell intelligens för att 
ge rätt resultat. Mer och mer används det till exempel i våra automatiserade 
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och bitvis halvautomatiserade fordon för att övervaka oss och omgivningen 
runt oss och hjälpa oss att framföra fordonen. 

Det finns en stor del AI vi möter personligen hela tiden, men det finns också 
en jättestor del av artificiell intelligens som kommer att ligga i bakgrunden och 
som vi mest kommer att märka när den slutar att fungera. 

I dag är till exempel telekommunikationssystem avancerade och komplice-
rade system. Vi använder redan artificiell intelligens för att klara av att driva 
dem. Det kommer att användas enormt mycket mer i framtiden. Vi kommer 
att använda artificiell intelligens för att drifta smarta energinät och så vidare 
för att utnyttja alla våra resurser på bästa sätt samt för att förbättra våra trafik-
system för att förbättra miljö och tillgänglighet för alla. AI kommer också att 
ligga i bakgrunden som en del av vår infrastruktur. 

Hur kom vi hit? Den enkla beskrivningen är att för ett antal år sedan, 10–
15 år sedan, började accelerationen av datatillgänglighet och processorkapa-
citet, beräkningskapacitet, att verkligen få effekt. Det gjorde att vi kunde 
bygga helt nya typer av modeller för inlärning. Inlärning har varit nyckeln i 
den senaste generationens teknik för artificiell intelligens, det vill säga vi talar 
inte om för datorerna exakt hur de ska bete sig eller lösa alla typer av problem 
utan vi lär oss det från stora eller små mängder data eller från att interagera 
med omgivningen. Det har lett till den typen av fantastiska egenskaper att vi 
kan bättre än människor titta på olika typer av bilder och känna igen olika 
objekt, ställa diagnos på röntgenbilder, bygga språkmodeller som kan svara 
naturligt på oerhört komplicerade frågor, sådant som ser magiskt sofistikerat 
ut. 

Vart är vi på väg när vi har kommit så långt med den typen av teknologier? 
Än så länge är många av de saker som löses av den typen av teknologier smala 
områden. Vi har byggt system som slår stormästare i go, men det är inte helt 
lätt att ta den typen av teknologi för att lösa problem inom vården eller andra 
tillämpningar. 

Vi ser mer och mer utvecklingen av teknologier för artificiell intelligens för 
att jobba nära människor och stödja människor i deras beslutsfattande, i deras 
arbete, i deras vardag, så närmare mänsklig interaktion dyker hela tiden upp i 
nya tillämpningar. 

Sedan pratas det mycket om superintelligens och så vidare i medierna, det 
vill säga en intelligens som kan accelerera sig själv, lära sig att bli bättre själv 
och bygga om sig själv och till slut bli smartare än människor. Det kanske kan 
hända, men vi är långt därifrån än så länge. Perspektivet från åtminstone min 
sida är vad vi kan göra nu, vad vi kan göra de närmaste tio åren och hur det 
påverkar samhället. 

Låt oss prata Sverige. Kan vi betrakta Sverige som föregångsland inom AI 
och tillämpningar av AI? Jag är helt övertygad om att svaret är ja, men det 
krävs lite grann. Det krävs att vi fattar medvetna beslut om att vi vill använda 
AI. Det kommer att krävas lite mod. Det kommer att krävas att vi tittar på olika 
typer av tillämpningar från ett större perspektiv. Industrin kommer att lösa 
vissa saker, men autonoma fordon är kanske inte svaret på ett effektivt 



STENOGRAFISKA UPPTECKNINGAR FRÅN SEMINARIUM 

11 

2020/21:RFR4

fullständigt nytt transportsystem. Nya typer av medicinsk diagnos är kanske 
inte de enda svaren på hur vi ska designa ett nytt vårdsystem. Vi kommer att 
behöva bestämma oss för hur vi vill använda teknologin och vilka värderingar 
som ska driva den. Men om vi gör det har Sverige resurser inom uppkoppling, 
kompetens, vilja och möjlighet att få ut detta i samhället. 

Med detta tackar jag för mig. Jag är naturligtvis öppen för frågor så små-
ningom.  
 
Ordföranden: Jag tackar för inledningen. Sverige som ett föregångsland på 
området för tillämpad AI är något som vi kan ställa fler frågor om efter hand. 
Det återkommer vi säkert till. 

Näst på tur är Fredrik Heintz, biträdande professor på universitetet i Linkö-
ping. Han är också knuten till EU-kommissionen och deras högnivågrupp av 
experter på området. Han ska bidra med bland annat en viktig internationell 
utblick om vad som händer i Europa och världen.  
 
Fredrik Heintz, Linköpings universitet: Jag tackar för inbjudan. Jag har mycket 
erfarenhet av att jobba på nationell och internationell nivå. Jag ska ge den in-
ternationella utblicken, och jag tänkte börja med de stora dragen. 

I stora drag är det USA och Kina som är ledande på området. I USA satsar 
man mycket på det som är marknadsdrivande, det är företagen som driver ut-
vecklingen, det är nationell säkerhet som sätts i fokus och man är ledande på 
att attrahera talanger, de bästa personerna. De flesta av de ledande universite-
ten finns i USA; forskning, för att inte tala om de kommersiella labben. Och 
USA är ledande i att ta fram hårdvara och konsumentprodukter. 

Kina, å andra sidan, är bäst på att rulla ut i stor skala och använda AI, ”ad-
option”, och därmed få tillgång till data. Här är det mycket statliga intressen 
och statligt ägda företag och andra företag, med hög effektivitet.  

En annan skillnad som ofta lyfts fram när det gäller USA och Kina är att 
USA är ledande på digitala tjänster, allt är digitalt, men det Kina har som fördel 
är oftast att man har tillgång till den fysiska infrastrukturen, kameraövervak-
ning, kontroll, det vill säga fysisk tillgång till infrastruktur. 

Om EU är den tredje kategorin kan jag säga att EU ligger ganska bra till 
när det gäller unga talanger. Vi har bra grundutbildningar, men vi är dåliga på 
att behålla talangerna. När de kommer upp på nivån att doktorera eller lik-
nande är det många som väljer att flytta ut från EU. EU är nettoexportör av 
kompetens. 

Forskning är ett annat område som har koppling till publicering. Vem är det 
som publicerar mest inom AI-området? Där har EU varit ledande. Dock acce-
lererar de andra snabbare, vilket gör att Kina håller på att gå om EU när det 
gäller just publikationer. Eftersom vi inte skalar upp lika mycket som andra 
håller vi på att bli omsprungna där. Ett tredje område som lyfts fram som en 
styrka för just EU är business-to-business. Det finns många företag som är 
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leverantörer till andra företag, till exempel i tillverkningssektorn, automotive-
sektorn och så vidare, där Sverige och Europa är starka. 

Ett annat fokus tydligt från EU-håll är att vi vill ha den människocentrerade 
pålitliga AI:n. EU har oftast varit ledande när det gäller att driva på utveck-
lingen genom att ställa höga krav. GDPR har lyfts fram som en sådan fram-
gång. Tidigare har det varit fråga om att ställa höga krav på utsläpp från bilar 
och så vidare, och därmed är man med och skyndar på innovation och utveck-
ling. Nu vill vi göra samma sak kopplat till AI genom att ställa höga krav på 
pålitlig AI. 

För att ytterligare stärka investeringar på området finns en rapport som he-
ter AI Index. Den har tittat på bland annat hur mycket privata investeringar 
som görs runt om i världen. Här står USA ut mycket och har under ett och ett 
halvt år investerat 35 miljarder dollar, jämfört med Kina som har investerat 
25 miljarder dollar. Det är alltså privata investeringar. Storbritannien ligger 
trea, och Sverige ligger längre ned, betydligt lägre än Finland och Schweiz, 
som har mer än dubbelt så mycket som Sverige. 

Här är en utmaning i sammanhanget, nämligen att i dag görs mycket av 
utveckling och forskning inom företag. Vi har mycket kontakter med till ex-
empel amerikanska forskare. Det är mycket vanligt att jobba deltid på ett fö-
retag samtidigt som du har kvar din tjänst på ett universitet på deltid. Det in-
tressanta är att flera säger att det är på företaget som de kan forska, eftersom 
det är där de får förutsättningarna vad gäller tillgång till data, beräkningskraft 
och forskningsingenjörer. Sedan vill de ha kvar sin akademiska tjänst för att 
träffa studenter och bedriva utbildning. Här finns stora utmaningar att ta till 
vara på dem. 

När det gäller investeringar från mer offentligt håll har, återigen, USA ökat 
sina investeringar från dagens 1 miljard dollar. Tyskland satsar 3 miljarder 
euro, alltså 30 miljarder under en sexårsperiod. Frankrike satsar 7 miljarder 
under en femårsperiod. Kina kanske är mest ambitiöst, som vill bygga upp en 
AI-industri på 150 miljarder dollar 2030. Det satsas mycket pengar interna-
tionellt. 

Låt oss titta på AI-strategier från ett internationellt perspektiv, här finns en 
analys från Tillväxtanalys, Irene Ek, och vi kan se att de flesta av de ledande 
länderna har en tydlig politiskt driven AI-strategi med tydliga mål och budget 
för implementation, medan Sverige snarare har en bottom-up-strategi, där de 
enskilda aktörerna gör satsningar inom ramen för sina uppdrag, vilket innebär 
en mer komplex miljö att få till någonting och att det blir svårare att få styr-
ning. Det är därför vi har AI-agendan för att stötta och hjälpa till. Det här var 
lite brett. Nu tänker jag ta upp EU. 

EU har tydligt sagt att de vill ha AI. AI är viktigt för dem, men de vill inte 
ha vilken AI som helst utan de vill ha AI som de kan lita på och AI som hjälper 
dem som individer, medborgarkonsumenter och så vidare. Man har tagit fram 
en strategi med tre delar. Det handlar om att bygga kapacitet och användning 
av AI. Det är att förbereda för de socioekonomiska förändringar som håller på 
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att ske, och det gäller att ha det etiska och legala ramverket för att säkerställa 
AI för det bästa och AI för alla. 

Det är precis därför vi har haft högnivågruppen där jag har varit med. Vi 
har sagt att för att AI ska vara pålitligt ska det uppfylla gällande lagar och 
regler, uppfylla fyra etiska principer. Det räcker inte med goda intentioner utan 
det måste finnas en robust och säker implementation för att bli bra. 

Vi har även tagit fram ett par andra rapporter, bland annat om investerings- 
och policyrekommendationer samt lite förtydliganden inom olika sektorer 
kopplat till de etiska ramverken – samt en utvärderingslista för att avgöra om 
man uppfyller reglerna. 

EU satsar mycket på att bygga ecosystem of excellence, koordinera med-
lemsstaterna, bygga upp testfaciliteter och AI-nätverk. Jag leder ett av de fyra 
nätverken: digital innovation hubs. Sedan finns public-private-partnership 
inom AI där den privata sidan tillsammans med den offentliga ska driva på 
utvecklingen. Jag är också med i det arbetet. 

Det händer mycket på EU-nivå. Här finns en stor möjlighet att dra nytta av 
det som händer. Det nätverk jag leder handlar om att ta fram de vetenskapliga 
grunderna för att få pålitlig AI genom att integrera inlärning, optimering och 
slutsatstagning. Vi har 54 partner runt om i Europa. 

En annan viktig gräsrotsorganisation i sammanhanget är Claire, som samlar 
forskare och andra inom AI-området under en gemensam vision om att vi vill 
ha excellence i alla delar av AI för hela Europa med människor i fokus. Vi har 
i storleksordningen 400 labb, 20 000 forskare och andra med i nätverket. 

Exempel på länder är Tyskland, som har flera olika delar för att få ihop 
helheten och som jobbar mycket med standardisering och certifiering. Det 
kommer en rapport när som helst kopplat till standardisering. Det finns många 
saker som jag tycker att man ska göra inom Europa. Det här var en presentation 
jag höll för EU-kommissionen i olika delar. Ni kan läsa in detta efteråt. 

Vad tycker jag då att Sverige ska göra? Jag anser att Sverige behöver satsa 
rejält på alla delar av AI i ekosystemet för att vi ska vara konkurrenskraftiga, 
särskilt med tanke på exportberoendet. Vi ser en stor möjlighet i EU:s recovery 
fund på 750 miljarder. Det har sagts att 20 procent ska användas på det digi-
tala. Det finns alltså resurser att tillgå. 

Precis som Europa har Sverige många bra talanger, och vi måste bli bättre 
på att behålla dem så att de inte flyttar utomlands och sedan måste rekryteras 
tillbaka. Vi måste satsa på AI-forskningen och så vidare. 

Vi gör många bra saker, men i liten skala. Vi måste skala upp. Vi måste 
koncentrera oss och snabba på. Det går ibland lite för långsamt. Vill man hänga 
med måste man göra arbetet snabbt i denna föränderliga värld.  
 
Ordföranden: Stort tack för detta, Fredrik Heintz! Vi är många riksdagsleda-
möter från utbildningsutskottet, trafikutskottet och näringsutskottet. Vi kom-
mer att ställa frågor till dig. Både du och andra inspirerar här. Den som näst 



STENOGRAFISKA UPPTECKNINGAR FRÅN SEMINARIUM 

14 

2020/21:RFR4 

ska inspirera är Jeanette Nilsson, som jobbar på forskningsinstitutet RISE. Hon 
ska beskriva AI-agendan som har tagits fram för Sverige.  
 
Jeanette Nilsson, RISE: Jag jobbar som AI Ecosystemdriver på vårt AI Center 
på RISE. Förra året fick vi ett uppdrag att ta fram en AI-agenda för Sverige. 
Det har man gjort på många sätt i olika länder. Där kände vi att vi vill jobba 
på det sätt som man ibland kritiserar Sverige för, nämligen att låta alla blom-
mor blomma. Vi kände att det viktiga är att skapa delaktigheten.  

Vi jobbade med flera grupper över hela Sverige, och vi har försökt att få 
med så stort engagemang och perspektiv som möjligt. Snart efter att vi började 
jobba med detta fann vi att drivkraften och det som gör att alla ställer upp är 
processen. I vårt arbete bygger vi upp ekosystemet av befintliga aktörer, och 
vi samlar på initiativ som Regeringskansliet har gett och andra, industriellt och 
i offentlig sektor. 

Det vi tycker är absolut superviktigt med att jobba med dessa frågor är att 
det ska bli resultat, att vi vill jobba med att ta fram konkreta förslag, inte bara 
överlämna något till någon annan att göra. Även om vi har påbörjat en del av 
det arbetet måste man ibland göra stora nationella satsningar. 

Vårt arbete har vi bedrivit i workshops, främst digitalt – nu är det bara di-
gitalt! I början möttes vi mycket för att få inspel. Styrkan i AI-agendan är att 
det finns sex grupper, nämligen forskning, utbildning, näringsliv, offentlig 
sektor, allmänhet och infrastruktur. De har kommit med förslag, information, 
tips och råd på vad som är viktigt att göra utifrån deras perspektiv. Här känner 
ni igen flera av våra absoluta experter i Sverige. Men det finns de som inte alls 
har jobbat med AI tidigare, exempelvis småföretag och fack som är en del av 
det viktiga ekosystemet. 

Skrivargruppen har sammanställt materialet, och vi har presenterat det på 
vår sida. Det blev 23 förslag första året. Materialet är omfattande eftersom alla 
var mycket engagerade. Vi hörde tidigare att frågan har funnits i 60 år. Varför 
händer inte saker och ting? Det här är en stor möjlighet till förändring. Varför 
använder vi inte AI mer? Mycket av det som vi ser är frågan om att synliggöra 
verktyget. Det är faktiskt något som för oss framåt i en förändring. 

Vi har också försökt att ha så mycket perspektiv som möjligt eftersom vi 
sätter människan i fokus. På vår hemsida ri.se/ai-agendan finns personporträtt. 
Då kan man se lite olika perspektiv på AI – forskare, litet företag eller allmän-
heten.  

Det som vi ser fram emot att jobba med de närmaste åren är att ge expert-
inspel. I gruppen finns expertinspel till vitboken till nytta för Regerings-
kansliet och andra myndigheter. Vi kommer att fortsätta att jobba mycket med 
kompetensutveckling. Det gör många på AI-agendan. Det handlar om att på 
olika sätt göra det möjligt att använda verktyget mer. Vi kommer också att 
bygga upp en Use Case factory och presentera AI-agendan i Bryssel. Jag tän-
ker på det Fredrik sa, nämligen att det är viktigt för oss att ta en bra position 
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och lyfta fram Sverige i de stora satsningar som sker i EU och göra bra saker 
inför ordförandeskapet 2023.  

 
Ordföranden: Jag tackar Jeanette Nilsson för detta! Nu kan man inte göra så 
mycket besök som förr i tiden, men det kanske kommer en sådan tid också. 
Jag antar att vi riksdagsledamöter säkert kan besöka RISE och era AI-
satsningar efter hand om vi vill lära oss mer, hoppas jag. 

Näst på tur är att ta sig an några frågor som ofta väcks, till exempel hur 
duktiga vi i Sverige är på AI. Vad gör näringslivet? Finns framstående svenska 
företag, och vad gör de? Då finns två duktiga personer som ska försöka svara 
på detta. Den ena är Sara Mazur, ordförande på forskningsprogrammet WASP, 
en Wallenbergfinansierad stor satsning, den andra är Daniel Rencrantz, en-
hetschef på Vinnova.  
 
Daniel Rencrantz, Vinnova: Minus 20 grader, iskallt ute. Det är då bilden är 
tagen. Det är ett av många exempel på hur svenska startups och bolag tar fram 
innovationer inom området. Det är en träningstjänst som hjälper till att göra så 
att man rör sig bättre, helt enkelt får en individuell feedback. Låt mig gå in 
direkt på min konklusion. Sverige har goda förutsättningar, men vi är långt 
från världsledande på att faktiskt använda möjligheterna med AI. Vi har bra 
digitaliseringsnivå i Sverige, men vi är inte så framträdande vad gäller AI på 
det stora hela. 

Det vi ska ha med oss är att vi rör oss. Det händer mycket, men det går inte 
tillräckligt fort. Som vi har hört tidigare satsas det enorma belopp på området. 
Det är fortfarandet ett område under utveckling som kräver god kompetens om 
man ska vara med och utveckla och använda detta. Det som är lite oroväckande 
är att värdet på det som utvecklas inte fördelas traditionellt linjärt mellan olika 
aktörer, utan de som har en bra position, som sitter på data, tar en oproportion-
erligt stor del av det tillförda värdet. 

Sverige har en väldigt stark start startup-scen i dag. Man kan jämföra med 
Tyskland, som gjorde en kartläggning av sin startup-scen för ungefär ett år 
sedan. Då hittade man 220. Den kartläggning som vi, Ignite AI Sweden och 
RISE, nu har gjort visar att vi har ungefär 150 startups; det är alltså oerhört 
starkt. Men vi måste se till att de vill stanna i Sverige. Generellt kan vi se att 
många som bygger bolag gör det för att sälja – så kallad exitstrategi. Då drar 
vi som land ändå inte fördel av startup-scenen. 

Vad gäller näringslivet kan vi se att det är mycket bottom-up och applicerad 
AI. Men som ni ser på bilden i mitten är det en ökad intensitet i det som Vin-
nova finansierar, till exempel. Kontentan när det gäller offentlig sektor är att 
den är fortsatt svag. För två och ett halvt år sedan kom Vinnova med en rapport 
som pekade på de stora utmaningarna med offentlig sektor. Den är besvärande 
– vi behöver effektivisera, men offentlig sektor står också för en viktig del i 
form av upphandling, inspiration och så vidare. Denna slutsats understöds av 
OECD och Diggs rapport, till exempel. 
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Det vi måste ha med oss är att den utveckling vi ser aldrig kommer att gå 
så långsamt som den gör nu; takten kommer bara att öka. Därför behöver vi 
göra insatser nu medan det fortfarande finns en chans. 

Vi behöver, precis som tidigare talare varit inne på, fokusera på hur AI kan 
bidra till konkurrenskraft och välfärd. Här krävs politisk inspiration och mod 
att peka ut de större riktningarna. Ett exempel på vad vi har jobbat med på 
Vinnova är AI i klimatets tjänst, där vi ser att AI kan bidra till både klimatan-
passning och direkt klimatnytta. Ett annat exempel är att man ofta talar om AI 
och hur vi kan hantera bias. Men AI kan också användas för att öka jämställd-
heten. Den typen av insatser ser vi inte lika tydligt utomlands, så kan vi posi-
tionera oss där har vi en stark drivkraft. 

Vi kan i dag, precis som Fredrik lyfte, se att kapitalförsörjningen är en ut-
maning. Tillväxtverket har till exempel släppt en rapport där man pekar på att 
deep tech ofta har en annan, mycket tyngre investeringscykel än många andra 
tjänster. När vi från Vinnova talat med investerare nu under coronatiden har 
det blivit väldigt synligt att vi har ett gap här och att det har förvärrats under 
coronatiden. 

Kompetens är avgörande här, och här har alla länder en brist. Sverige har, 
som tur är, WASP-programmet, där vi får fram 400 PhD:er. Utan det skulle vi 
förmodligen vara i en otroligt prekär situation. Nu ser det bara skakigt ut. Vi 
behöver också, när vi talar om kompetensförsörjning, titta på ingenjörsledet 
och ledarskapsbiten och på hur vi kan höja nivån där. 

Den tredje biten, om vi tar ett lite större perspektiv, är infrastruktur. Det 
finns, tack vare WASP, en del bra digital infrastruktur på forskningssidan, som 
nu uppdateras. Men här behövs också mer innovationsinriktad infrastruktur – 
inte kommersiell, utan innovationsinriktad. 

Kan vi få till detta på ett bra sätt finns det stora vinster. Ett exempel är när 
en innovatör fick tillgång till AI Swedens datafabrik i Göteborg och kunde 
sänka tiden för en simuleringsomgång från två veckor till två timmar. Ett annat 
exempel är när vi på Vinnova började använda detta och i en enda, förvisso 
stor, utlysning kunde sänka arbetstiden från 40 timmar till en timme genom att 
använda AI i klassificeringen av ansökningar – dessutom med bättre kvalitet. 

När vi tittar utåt kan vi också se att vi vill vara med i den europeiska ansats 
som Fredrik nämnde. Men hur kan vi samtidigt skapa en styrd experiment-
verkstad här? Det finns länder att inspireras av. Norge, till exempel, tillämpar 
sandlådemetodik, där man inom begränsade strukturer får jobba utanför nuva-
rande regelverk. 

Vi måste sy ihop alla de stödfunktioner vi har. Vi har många inkubatorer 
och andra förändringsagenter över hela landet, och här är det ganska fragmen-
terat i dag. Det är inte riktigt anpassat för att stötta AI-utvecklingen. Där har 
vi en stor brist som vi behöver hantera och som vi har börjat jobba med på 
Vinnova. 

Mitt sista medskick blir att det görs en hel del på AI-området, men det är 
ganska fragmenterat. Ni har en väldigt stor nyckelroll i att få fram de stjärnor 
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som vi kan jobba mot och se till att omställningen återstartar ekonomin på ett 
bra sätt.  

 
Sara Mazur, WASP: Tack så mycket för att jag har blivit inbjuden i dag! Jag 
jobbar för Knut och Alice Wallenbergs Stiftelse med våra strategiska forsk-
ningsprogram. WASP-programmet, vår satsning på AI, autonoma system och 
mjukvara, är det absolut största programmet, och där är jag ordförande. 

Knut och Alice Wallenbergs Stiftelse satsar varje år ungefär 2,5 miljarder 
kronor i Sverige på excellent grundforskning till gagn för Sverige. Det var just 
där vår resa med WASP-programmet började för sex år sedan, när vi på stif-
telsen började fundera på vilka teknologier vi behöver investera i för att stärka 
konkurrenskraften för svensk industri på sikt. Precis som Daniel Gillblad sa i 
inledningen är AI, autonoma system och mjukvara nyckelteknologier i trans-
formationen av både industrier och samhälle och områden där Sverige behöver 
ha tillgång till excellent kompetens för att vi ska bibehålla vår internationella 
konkurrenskraft. 

Detta var upptakten till WASP-programmet, som vi startade 2015. Det är 
det största individuella forskningsprogrammet någonsin i Sverige. WASP-
programmet har en budget på 5,5 miljard och kommer att löpa från 2015 till 
2030. Av dessa 5,5 miljarder står Knut och Alice Wallenbergs Stiftelse för 4,2, 
och resterande 1,3 kommer från universitet och industri. När det gäller univer-
siteten delfinansierar dessa de rekryteringar vi gör; jag kommer att återkomma 
till det. När det gäller industrin deltar man med industridoktorander i program-
met, och man deltar även i våra forskningsarenor. Fördelningen är ungefär en 
halv miljard från universiteten och 800 miljoner från industrin. 

Varför gör vi detta? Vad vill vi åstadkomma? Som jag sa vill vi se till att 
svensk industri är konkurrenskraftig på sikt. Därför vill vi bedriva excellent 
forskning och bygga kompetens inom AI, autonoma system och mjukvara till 
gagn för svensk industri. När vi säger industri menar vi alla företag i Sverige. 

Hur gör vi detta? Vi bygger en världsledande plattform för akademisk 
forskning som växelverkar med ledande företag i Sverige för att bygga kun-
skap och kompetens för framtiden. Detta gör vi tillsammans med svenska uni-
versitet. Linköpings universitet är vårt värduniversitet, och vi har också med 
KTH, Chalmers, Lund, Umeå, Örebro och Uppsala i detta. 

Vad är det vi gör mer konkret? Dels bedriver vi forskningsprogram med de 
bästa forskarna vi har i Sverige inom detta område. Det var ganska tydligt för 
oss när vi började att Sverige var världsledande inom vissa områden. Till ex-
empel inom reglerteknik har Sverige en oerhört stark tradition, och likaså inom 
signalbehandling. Men inom AI och mjukvaruteknologier var Sverige inte alls 
tillräckligt starkt. Vi hade inte alls tillgång till den kompetens vi bedömer att 
svensk industri behöver. 

Därför har vi ett väldigt ambitiöst rekryteringsprogram. Det handlar om in-
ternationella rekryteringar och därmed om ett kompetensinflöde till Sverige. 
Vi kommer att etablera mellan 80 och 100 nya forskargrupper i Sverige, och 
efter de första fem åren har vi nu 37 på plats. 
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Vi har en väldigt stor forskarskola, där vi utbildar teknologie doktorer för 
svensk industri och för Sverige. Vi har nyligen ökat från 400 till 600, så vi 
kommer när programmet är färdigt att ha utbildat åtminstone 600 doktorer. 
Åtminstone 100 av dem ska vara industridoktorander, det vill säga att de är 
anställda av svensk industri men doktorerar i programmet. Vår ambition med 
doktoranderna är att de, när de sedan blir doktorer, ska stanna i Sverige – inom 
svensk akademi och, många av dem, inom svensk industri eller offentlig sek-
tor. 

Vi driver forskningsarenor tillsammans med svensk industri, där industrin 
tillhandahåller sin absolut senaste teknologi, tillgängliggör sina forskare, ar-
betar tillsammans med akademiska forskare och upplåter sin teknologi för 
doktorander och forskare från universiteten. 

Vi jobbar med internationella samarbeten. Vi har Stanford, Berkely, NTU 
och även MIT på väg. 

Hur långt har vi kommit? Vi har rekryterat åtta professorer inom autonoma 
system och mjukvara, där vi har haft starkt fokus på mjukvaruteknologier. Vi 
har, mot alla förväntningar, lyckats rekrytera nio toppforskare inom AI till 
Sverige, som vi kallar Wallenberg Chairs. En av dem har förekommit på tidi-
gare slides: Virginia Dignum, som är världskänd för etik inom AI och som vi 
har rekryterat från Nederländerna. Vi rekryterar lite yngre professorer till bi-
trädande lektorat; vi har 20 i dag. Vi har i dag 300 doktorander i forskarskolan, 
varav 98 industridoktorander. Vi har 40 industriella partner engagerade i 
WASP. 

För att få våra doktorander att stanna i Sverige jobbar vi med olika typer av 
program. Det är postdoc-program där de efter doktorsexamen åker ut för två 
år på ett världsledande universitet men också får vad vi kallar för repatrierings-
stöd, det vill säga finansiering för att återvända till Sverige och etablera en 
forskargrupp här efter sin postdoc. Vi jobbar med svensk industri för att visa 
vilka möjligheter det finns till intressanta arbetsuppgifter inom svensk indu-
stri. Och vi jobbar även med att stödja proof of concept för de innovationer 
som kommer upp inom vår forskning och som kan lämpa sig för framtida kom-
mersialisering. 

Jag visar nu en lista över de företag vi har som industriella partner. Som ni 
ser är det både stora exportföretag och små företag. Jag vill snabbt nämna de 
andra program vi har som ansluter till WASP. Vi har ett program som heter 
WASP humaniora och samhällsvetenskap, där man forskar runt etik, ekono-
miska konsekvenser, legala aspekter och sociala konsekvenser i anslutning till 
introduktionen av autonoma system och AI. 

Vi har precis startat ett väldigt stort program om data-driven life science, 
som samarbetar med WASP för att arbeta med forskning runt AI inom life 
science. Programmet är på 3,1 miljarder. 

Och – jätteviktigt – vi har investerat i beräkningsinfrastruktur för AI i Sve-
rige. Vi har dels investerat 70 miljoner i SNIC, dels satsat 300 miljoner på att 
bygga Sveriges största superdator, vilket kommer att göras i samarbete med 
Linköpings universitet och Nationellt superdatorcentrum där. 
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Vi fick tidigare höra om ett exempel där man kunde minska tiden för en 
beräkning från två veckor till två timmar med hjälp av AI Swedens dator. En 
sådan modul köper vi i dagsläget 60 av för att sedan gå upp till 100, så vi 
kommer alltså att ha 100 sådana datorer i Linköping. 

Summering: Knut och Alice Wallenbergs Stiftelse finansierar forsknings-
satsningar på ungefär 10 miljarder på områden som AI och digitaliseringstek-
nologier. Detta gör vi till gagn för Sverige och svensk industri. Det rör sig om 
excellent forskning och forskarutbildning på svenska universitet, så all finan-
siering går till svenska universitet. Det är långsiktiga satsningar. Vi investerar 
även 370 miljoner i beräkningsinfrastruktur. 

Men det behövs även kompletterande satsningar. Hela vår satsning avser 
masternivå och uppåt – vi utbildar doktorer. Vi har ingen satsning på grund-
läggande utbildning eller utbildning upp till master. Vi finansierar heller inte 
tillämpning, utan vi forskar runt AI- och digitaliseringsteknologier. Vi har inte 
heller fokus på offentlig sektor.  
 
Ordföranden: Man kan ställa frågor till både Sara och de andra talarna efter 
pausen, om en liten stund. Nästa block har temat: Vad krävs för att främja 
utvecklingen av AI? Vilken version ska vi ha, och hur ska det komma hela 
landet till del?  
 
Patrick Eckemo, Myndigheten för digital förvaltning: Jag är senior rådgivare 
på Digg, och jag ska tillsammans med Åsa Zetterberg, förbundsdirektör på It- 
& Telekomföretagen, berätta lite om vad som behöver göras för att främja ut-
vecklingen av AI. 

 
Åsa Zetterberg, It- & Telekomföretagen: Varför är AI viktigt för Sverige, och 
varför är detta viktiga frågor för er som riksdagsledamöter? Patrick och jag är 
glada över att få vara här i dag och prata med er. Det gäller de viktiga frågor 
som ni i näringsutskottet hanterar när det gäller konkurrenskraften framåt, job-
ben, välfärden och klimatanpassningen.  
 
Patrick Eckemo, Myndigheten för digital förvaltning: Det finns en enorm po-
tentiell nytta med AI, som ni säkert har hört från och till. På Digg har vi be-
räknat den potentiella ekonomiska nyttan av ett fullt införande av AI till 140 
miljarder årligen. 

Men detta är inget som bara kommer till oss, utan vi måste göra omfattande 
investeringar och leda och styra för att verkligen realisera denna potential. An-
nars kommer vi aldrig att realisera den.  
 
Åsa Zetterberg, It- & Telekomföretagen: Det finns betydande automatiserings-
potential i samhället som helhet. Undersökningarna visar att 46 procents auto-
matiseringspotential finns i alla arbetsuppgifter. Vissa jobb kommer att 
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påverkas mer och andra mindre. Om vi tittar på automatiseringspotentialen 
totalt sett och på hur den påverkar jobben framåt ser vi att jobben kommer att 
förändras; det sker redan i dag. Nya jobb kommer att tillkomma, och vissa 
kommer att försvinna. Framför allt kommer olika arbetsuppgifter att förändras. 

Det viktiga att tänka på här och nu och för er del är att om vi inte gör något 
och inte har ambitioner på detta område utan blir omsprungna från annat håll 
riskerar vi att gå back när det gäller jobben. Men går vi in och investerar nu 
har vi möjlighet att både bevara det vi redan har i dag och ställa om, men också 
att hitta nya typer av tillämpningar – kanske en exportnäring som ser lite an-
norlunda ut – och dessutom bevara jobben så att nettot blir lika med noll.  
 
Patrick Eckemo, Myndigheten för digital förvaltning: Varför är det så oerhört 
viktigt att vi agerar nu? Om vi tittar bara på den demografiska utvecklingen 
ser vi att det blir färre som ska försörja fler; antalet yngre minskar, och antalet 
äldre ökar. Fortsätter vi i tangentens riktning kommer vi att behöva anställa 
500 000 människor bara inom välfärden, varav 200 000 helt nya, till en kost-
nad av 90 miljarder fram till 2026, enligt Finansdepartementet. 

Det rör sig om väldigt stora kostnader, och här måste vi börja tänka digitala 
resurser så att vi får en alternativ lägre kostnad framöver för att täcka behoven. 
Men medan vi väntar ökar kostnaden hela tiden. Utrymmet för att göra inve-
steringarna blir mindre, och det kommer också att ta längre tid innan vi kan 
räkna hem investeringarna. Så mycket pengar som vi har i dag kommer vi ald-
rig att ha. Därför är det viktigt att vi tar tag i detta och investerar nu. 

En annan anledning är att det just nu sker omfattande investeringar i vår 
omvärld kopplat till AI. Detta är framför allt drivet av de stora techbolagen, 
som Google, Amazon, Facebook och så vidare. Data och AI är deras dna, och 
ni ser ju vilka värderingar de har i dag. Men också enskilda länder satsar väl-
digt mycket på detta för att säkerställa sin framtida välfärd och konkurrens-
kraft.  
 
Åsa Zetterberg, It- & Telekomföretagen: Vad krävs då för att Sverige ska ha 
en framtida tätposition inom AI? Vi har inte det i dag, men vi kan ha det. Vi 
kan lära oss lite av historien – ofta kan man behöva titta tillbaka lite för att 
sedan titta framåt. 

Jag vill dra en parallell till den tid när järnvägsutbyggnaden skedde i Sve-
rige. Några av era föregångare, riksdagsledamöterna, var relativt skeptiska. 
Man visste inte riktigt vad detta handlade om. Att åka tåg i 30 kilometer i 
timmen tyckte man verkade väldigt läskigt, och man trodde att det kunde or-
saka både hjärnskador och annat elände. Sverige var ganska sena på bollen. 
Sedan startade hela den strukturomvandling som har varit banbrytande och 
nyttig för Sverige på olika sätt och vis. 

Nu står vi inför ett skede som såklart drivs på av digitalisering generellt, 
men det är AI som ritar om kartan ordentligt. Här behöver vi ert ledarskap och 
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ert mod att hjälpa både näringslivet, offentlig sektor och oss som människor 
att göra detta på ett hållbart, klokt och smart sätt.  
 
Patrick Eckemo, Myndigheten för digital förvaltning: Frågan är: Har vi rätt 
ansats för att ta en tätposition? Den bild jag visar nu, som jag har tagit från ett 
kommande pm från Tillväxtanalys, visade även Fredrik tidigare. Den visar hur 
de ledande länderna satsar på AI och vilken ansats de har. Man har mycket 
mer av top-down och satsar på stora program med omfattande investeringar, 
till skillnad från Sverige där vi har valt mer av en bottom-up-approach och det 
mer är upp till var och en att göra dessa investeringar och göra det bästa av 
situationen. 

Detta kan vi tydligt se inom framför allt, tycker jag, offentlig förvaltning, 
där vi tittar mycket på denna utveckling. Det sker väldigt mycket, men det är 
inom tillämpningsdelen. Man jobbar inte med att skapa rätt förutsättningar för 
att kunna utveckla detta på ett etiskt, robust, säkert sätt. Vi skulle behöva satsa 
mycket mer på dessa förutsättningar. Tittar man på kommunerna ser man att 
över 100 kommuner nu står i startgroparna och verkligen vill börja utveckla 
och nyttja AI i sin verksamhet, men förutsättningarna för att göra detta saknas 
egentligen. 

Jag ska dock också nämna att det trots detta finns bra tillämpningar som har 
utvecklats. Stockholms stad, till exempel, använder AI för att analysera sina 
vatten- och avloppssystem och se var det finns brister och annat så att detta 
kan åtgärdas i förtid. Försäkringskassan använder AI för att analysera tand-
röntgenbilder och se om det är samma bilder som florerar. Många kriminella 
skickar in sådana bilder för att få ut pengar från Försäkringskassan. Då använ-
der man AI för att detektera denna typ av bedrägerier. Malmö stad jobbar till 
exempel med Telia i ett test gällande användning av olika typer av rörelse-
mönster och annat från telekomdata som input i stadsplaneringen. 

Men om man inte skapar dessa förutsättningar finns det betydande risker 
kopplat till detta. Gartner pekade för några år sedan på att merparten av det 
som enskilda aktörer utvecklar på AI-området hamnar på prototypkyrkogår-
den. Detta beror på att man inte har förutsättningarna på plats. 

Även många andra risker är kopplade till att förutsättningar inte har skapats. 
Det handlar om säkerhetsfrågor – hur hanterar man dem? Och det handlar om 
frågan om förtroende för offentlig förvaltning, något som har byggts upp under 
många år. Tilliten kräver transparens och insyn i denna typ av automatiserat 
beslutsfattande, exempelvis, men också vad gäller produkter och lösningar 
som bolag säljer. 

Vi har legala aspekter som är väldigt viktiga att beakta när det gäller dessa 
bitar. Vi har skalbarhet, som Daniel tidigare lyfte fram. Vi måste kunna skala 
även dessa lösningar. Kompetensbristen är omfattande, och vi måste bygga 
upp kompetensen både hos de enskilda aktörerna och nationellt och interna-
tionellt. Där råder en kamp om dessa resurser. 
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Man tenderar att inte få ut de här investeringarna; många av dem hamnar 
på prototypkyrkogården. Det beror på att vi måste skapa dessa förutsättningar, 
och då blir det dåliga investeringar. Det vill vi inte. 
 
Åsa Zetterberg, It- & Telekomföretagen: Vi har fantastiska möjligheter. Vi har 
all anledning att ha höga ambitioner, framför allt för att vi också behöver ha 
höga ambitioner på detta område för att på massor av sätt stärka den svenska 
välfärden och livskvaliteten liksom den svenska konkurrenskraften och till-
växten samt för att lösa samhällsutmaningarna i Agenda 2030. Vi ser att vis-
ionen handlar om att vi ska vara ledande när det gäller att använda AI, just för 
att bevara och utveckla vårt välstånd. 

Det är ganska mycket som står på spel eftersom AI är en så kraftfull game 
changer. Till och med där vi i dag är starka och även när det gäller vårt bero-
ende av att vara en konkurrenskraftig nation, med tanke på att 50 procent av 
vår bnp kommer från exportnäringen, är det en oerhört central och viktig situ-
ation vi står i. Det måste komma till användning så att vi inte heller förlorar 
det vi redan har där vi är starka. 

Detta är alltså verkligen frågor som berör er i näringsutskottet. Det handlar 
om att vi ska kunna bevara vår konkurrenskraft och vår välfärd och också nå 
hållbarhetsmålen. 

Vad kommer då att krävas av oss? Inget av det som gäller våra ambitioner 
eller visioner kommer av sig självt – det vet ni om någon. Vi har i dag en AI-
inriktning från regeringen, men vi har kanske inte varit riktigt så tydliga eller 
kraftfulla att vi kan känna oss trygga med att vi gör det som krävs. Vi behöver 
agera; vi behöver gå från snack till action. Mycket sker, som ni vet och som ni 
hör här i dag, men vi behöver faktiskt betydligt mer. 

Ni kan också känna er trygga eftersom det sker så mycket insatser, inte 
minst från näringslivet, just nu – vi ser till exempel den WASP-satsning som 
pågår. Det är ett bevis på att många andra agerar – andra nationer och större 
bolag som har möjlighet – för att de ser att detta är en så viktig pusselbit för 
att framöver kunna vara framgångsrik.  
 
Patrick Eckemo, Myndigheten för digital förvaltning: Vi tror att det kommer 
att krävas en storskalig och långsiktig satsning på ett nationellt strategiskt AI-
program. Vi pratar om 40 miljarder över en tioårsperiod, varav regeringen går 
in med 20 miljarder och näringslivet med 20 miljarder. Precis som vi hörde 
tidigare är näringslivet redan på god väg mot denna summa. Här måste det 
finnas en viss harmoni och balans när det gäller att skapa förutsättningar för 
varandra, speciellt när vi tittar på vad andra länder gör just nu inom detta om-
råde. 

Några av de områden som är väldigt viktiga att fokusera på är styrning och 
ledning på hela AI-området och hur vi använder AI i Sverige, inom både det 
offentliga och näringslivet. Rättsutvecklingen måste lira ihop med den 
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utveckling som pågår. Vi har till exempel initiativ på EU-nivå där man tittar 
på reglering av AI. 

Utbildning, forskning och kompetensförsörjning generellt är oerhört vik-
tiga frågor, liksom digital infrastruktur. Vi kan inte vara helt beroende av andra 
länder som Kina och USA, utan vi måste ha egna alternativ inom EU och i 
Sverige. Vi måste öka den aktiva kunskapsspridningen över hela spektrumet, 
både inom näringslivet och inom det offentliga. 

Vi måste komma in på att börja använda och hantera data som resurs i Sve-
rige i ekosystem för samarbete och innovation. Det är helt avgörande om vi 
ska kunna interagera över gränserna mellan näring och det publika. 

Sedan har vi försöksverksamhet och testbäddar. Det är oerhört viktigt för 
det här området där man kanske inte vet exakt hur saker och ting kommer att 
bli i framöver. Vi måste testa oss fram och ha acceptans för det tillsammans 
med både företag och medborgare i den utvecklingen 

Vi tror att väldigt många av de bitarna behöver samlas i någon typ av natio-
nellt AI-center. Det är viktiga förmågor som vi behöver kunna hantera. Det 
handlar om tekniska plattformar, data, testbäddar, testverksamhet men också 
internationellt samarbete, forskning, utbildning, kunskap, med mera. Det är 
exempel på viktiga förmågor och aktörer som vi behöver i ett ekosystem för 
AI i Sverige. 

Det finns ett antal aktörer. Vi behöver knyta ihop oss, samverka och foku-
sera. Sverige är för litet för att vi ska jobba med de frågorna siloorienterat.  
 
Åsa Zetterberg, IT & Telekomföretagen: Man kan väl säga att en satsning av 
det slaget vi skissar på här och AI-center är viktigt för näringslivet. Det är 
viktigt för att vi också bekräftar den datanäring som vi har i dag. Dataekono-
min är helt avgörande både för Sverige och för världen framåt. 

Det är viktigt för de redan i dag befintliga näringarna att vi gör de här sats-
ningarna. Det ska inte bara ses som något för de företag som jag representerar 
i techsektorn. Satsningen behövs inte minst för de små och medelstora företa-
gen som inte på ett enkelt sätt klarar av att ta in det i sin egen transformation. 

Här behövs satsningar. Det kan handla om AI-coacher, AI-checkar eller tech-
checkar för att öka kompetensen. Det är det som vi ser som vår tids pc-reform. 
Det är 10 000 kronor till människor i yrkesverksam ålder som kan lära sig mer 
kring AI eller andra digitala förmågor. 

Vi behöver ha ambitioner också för att allokera investeringar till Sverige så 
att företag och talanger ska kunna tycka att det är intressant att vara just i Sve-
rige för att driva utvecklingen framåt. 

Om vi får be om någonting behöver vi ha ett nytt mindset. Vi behöver be-
kräfta behovet av att vi faktiskt går framåt på AI-området och att det är en 
sektor som är viktig för oss. Det gäller att vi kommer framåt i att testa, agera 
och göra.  

En annan fråga som vi vet att ni tycker är viktig rör den ansvarsfulla an-
vändningen. Det handlar om att balansera i utvecklingen mellan innovation 
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och tillit så att det blir bra. Båda behövs. Det är näringslivet lika mån om, för 
annars går också deras affär förlorad. 
 
Patrick Eckemo, Myndigheten för digital förvaltning: Det är oerhört viktigt att 
vi involverar företag, organisationer och medborgare i utvecklingen så att vi 
bibehåller tilliten till den tekniska utvecklingen och också anammar den. Den 
är helt avgörande för vår framtid som välfärdsnation. 

Lite kort kan Åsa nämna om årets AI-svensk, som utsågs i går: 
www.aretsaisvensk.se 
 
Ordföranden: Det får vi ta på frågestunden sedan. Jag är ledsen att behöva 
bryta. Stort tack för detta, Patrick och Åsa. 

Nästa ut är ett block som handlar om immaterialrätt, som är en viktig svensk 
prioritering. Det handlar om att den som skapar ska äga något. Den som ska 
lotsa oss i detta är Sanna Wolk, som är professor på KTH och knuten till bland 
annat advokatbyrån Cirio. Ordet är ditt, varsågod.  
 
Sanna Wolk, Cirio: Jag heter Sanna Wolk. Jag kommer att tala om AI och 
immaterialrätt, som egentligen bara är en del av den juridiska spelplanen som 
gäller för AI. Just juridiken och hur den ska hanteras är viktigt. Det jag skulle 
vilja föreslå redan nu från början är att man har en juridiskt AI-ansvarig på 
regeringsnivå eller riksdagsnivå, på Regeringskansliet eller liknande. 

Nu är jag på bild 2, för er som har presentationen. Det som ni ser är var AI 
är nu. Det är enkelt beskrivet men rätt viktigt om man ser det utifrån ett legalt 
perspektiv. AI är någonstans mellan stenarna och en blomma som vänder sig 
efter solen. Den är fortfarande väldigt simpel. Det knyter an till att juridiken 
fortfarande hänger med. Det är fortfarande vi som människor som styr. 

Nu är vi snart på väg till musstadiet så att det blir lite mer avancerad AI. I 
slutändan är tanken att det ska bli någonting som vi människor. Här någonstans 
när det hamnar i musstadiet frikopplas mycket av AI från många av de juri-
diska ramverk som vi har bland annat inom immaterialrätten. 

Vi byter till nästa bild. Vad är immaterialrätt? Det är uppfinningar, upp-
hovsrätt, design, varumärken och sådana saker. De är kopplade till att det är 
en fysisk person som gör de här sakerna. Det är en fysisk person som på något 
sätt använder program som verktyg eller uppfinner den innovativa lösningen 
som kanske AI gör och sådana saker eller designar system. 

En annan relevant fråga från immaterialrättssynpunkt är själva intrånget. 
Vem är det som begår intrånget? Är det företaget som använder AI som gör 
det? Det handlar om sådana saker. Här är det också jätteviktigt med avtalen. 
Ju mer avancerad AI:n är, desto mer avancerade och viktiga blir avtalsbitarna. 

Vi går till nästa bild. Det man ska tänka på just när det gäller immaterialrätt 
och AI är vad som gäller för anställda och konsulter. I Sverige och i Europa är 
immaterialrätten kopplad till en fysisk person. Det är alltid den anställde eller 



STENOGRAFISKA UPPTECKNINGAR FRÅN SEMINARIUM 

25 

2020/21:RFR4

konsulten som först äger uppfinningen, programkoden eller vad det nu kan 
vara. Sedan måste den rätten gå över till företag, myndigheter eller liknande. 
Det är då företag, myndigheter, organisationer får en rättighet i AI:n som de 
kan skydda genom immaterialrätten. 

Vi har olika regler när det gäller anställda och konsulter. Det är inga klara 
regler som man kan tillämpa på alla. Det är oftast ett överlappande skydd när 
det gäller de juridiska frågorna. Eftersom det är så stora samhällsinvesteringar 
som ändå görs är det viktigt att man börjar harmonisera och reglera de områ-
dena. Där är vi inte riktigt än eller över huvud taget åt det hållet. 

Nästa bild, bild 5, gäller ansvar för AI och immaterialrättsintrång. Det är 
egentligen en lite äldre bild. Vi kan gå över till bilden efter. 

När det gäller ansvar för immaterialrättsintrång gäller det först själva skyd-
det för algoritmen. Algoritmer i sig kan vara en del av ett patent. Det är många 
företag som patenterar AI. De kan också vara en del av ett upphovsrättsligt 
skydd. 

Just den begränsade algoritmen som sådan är oftast inte skyddad, utan det 
är en större kontext när det gäller patentskyddet. När det däremot gäller det 
upphovsrättsliga skyddet tillåter vi ett algoritmskydd. EU-domstolen har redan 
uttryckt det. Upphovsrätten håller på att bli rätt så stark när det gäller AI för 
att stävja andras intrång i ett företags eller en myndighets AI. 

Som jag redan nämnde är upphovsrätten och också uppfinningar bara skyd-
dade om de är kopplade till en fysisk person. Det är den som är delaktig. När 
AI börjar att utveckla sig själv kommer vi allt längre bort från en fysisk person. 
Ju längre bort vi kommer, desto svagare blir knytningen till immaterialrätten. 
Till slut har vi inget skydd i immaterialrätten. 

Här kan man fundera på om man ska ändra lagstiftningen. Det finns sådana 
förslag. I bland annat Wipo, World Intellectual Property Organization, talar 
man mycket om det. Hur ska immaterialrätt och AI hänga ihop? Immaterial-
rätten bygger på en annan grund än vart vi nu är på väg i tekniksamhället. 

Vi går till bild 7. Det är när AI:n gör någonting och själv förbättrar sina 
algoritmer. Det är när den börjar fixa sin egen kod och utveckla nya funktioner. 
Nu är vi fortfarande på ett rätt så begränsat stadium med vad AI:n gör. Nu kan 
man fortfarande kontrollera det rätt så bra. 

Till slut kan det bli ett intrång i en annans immaterialrätt. Det gäller när 
man är ute och kravlar runt, tar in information och jämför till exempel bild-
material och sådant. Det är rätt så fantastiskt när det gäller hur man jämför till 
exempel röntgenplåtar och sådana saker. Då använder vi oftast annans mate-
rial. Man måste kolla att man har de rättigheterna. Vad är det som är avtalat? 
Hur får man gå utanför sina egna ramverk? När tekniken själv börjar gå utanför 
sina egna ramverk för att plocka in information kan företag helt plötsligt åka 
på rätt så stora skadeståndskrav just för att de använder annans immaterialrätt. 

Här blir det jätteviktigt med hur man avtalar. Först kanske man har avtalat 
med andra om hur man ska använda någonting. Där kan det bli ett avtalsbrott. 
När man sedan använder annans rätt utan avtal blir det också ett intrång. Här 
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behöver vi se över hur själva avtalsrätten och immaterialrätten ska utvecklas i 
de bitarna. 

Vi går till nästa bild, AI och immaterialrätt. Det är de frågor som jag ser 
som de viktigaste för tillfället. Det är först att vi behöver harmonisera ägande-
rätten till det immaterialrättsliga objektet. Det är koden, det upphovsrättsliga, 
uppfinningen och liknande. 

Här behöver vi en harmonisering så att det tas ett ordentligt grepp om de 
frågorna. Det kan tyckas att det är snävt att bara göra det mot AI. AI håller på 
att bli en av de största förändringsfaktorerna vi har haft i världen på länge. 
Internet var en, och nu kommer nästa. 

Vi gjorde en viss förändring av immaterialrätten med internet, som inte har 
varit den mest lyckade. Nu har vi chansen att ta ett nytt bra grepp här när AI:n 
kommer. 

Där är äganderätten en viktig fråga. Det handlar om intrång. Vem är det 
som har ansvar när AI börjar begå intrång? Det är fortfarande enkelt när det är 
kopplat till företag. Men vem är det som har ansvar för detta? 

Det här har inte bara med immaterialrätt att göra. Det gäller också försäk-
ringsrätten och andra områden. Ansvarsfrågorna för AI och vad den gör kom-
mer att bli jätteviktiga. 

Sedan är det avtalen. Där behöver vi i Sverige skolas mer i hur vi skriver 
avtal för en framtid som är osäker för vad regleringen går för vad gäller AI, 
och vi får inte heller glömma skyddet för företagshemligheter. Det här är stora 
värden som företag har. Det handlar om hur vi ska använda AI. 

Det var egentligen det som jag ville tala om nu. Tack, Lars. Jag hoppas att 
några fick se mina fina bilder.  
 
Ordföranden: Stort tack för ett intressant inspel. Vi går mot en paus. Först ska 
jag lämna ordet till vice ordförande i näringsutskottet, Anna-Caren Sätherberg. 
Varsågod.  
 
Vice ordföranden: Tack, Lars. Det är superspännande. Nu tar vi en liten paus 
och sitter på plats igen 10.55.  
 
Vice ordföranden: Nu är klockan slagen 10.55. Välkomna tillbaka. Varsågod, 
Lars, och led oss igenom programmet.  
 
Ordföranden: Om en stund blir det frågestund. Innan dess har vi fyra kortare 
inspel från fyra personer på två, tre minuter var med kommentarer om pro-
grammet och AI. Först ut är Anders Arpteg från Peltarion. Varsågod.  
 
Anders Arpteg, Peltarion: Tack för alla bra presentationer vi har sett tidigare. 
Jag tänkte bara ge några kompletterande synpunkter från min syn som AI-
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forskare från industrin och specifikt från alla företag som drar nytta av vad 
senaste AI-teknikerna erbjuder. 

På Peltarion jobbar vi med olika typer av företag för att just operationalisera 
AI, det vill säga att inte bygga bara små prototyper utan även kunna integrera 
och driftsätta så att AI kommer till nytta på riktigt. Detta är ett stort problem 
med dagens AI. Det är något som kallas för prototypkyrkogården, där företag 
försöker att använda senaste AI-tekniken men inte lyckas gå från prototyp till 
produkt. 

Det finns många utmaningar med dagens användning av AI. Det gäller hur 
data ska samlas in, hur det ska hanteras på ett effektivt och säkert sätt och att 
dagens AI-verktyg är alldeles för omogna. 

Vi har många juridiska utmaningar som behöver lösas för att företag verk-
ligen ska kunna vara innovativa och experimentera med data och AI och på 
riktigt dra nytta av det i sin verksamhet. 

Det har skett väldigt stora forskningsframsteg bara de senaste åren. Det gäl-
ler framför allt den så kallade deep-learning-tekniken som gör det möjligt att 
jobba inte bara med tabulär data utan även med rådata direkt från bilder, text 
och ljud. 

Vi på Peltarion jobbar exempelvis med ett Vinnovafinansierat projekt för 
att bygga upp en AI-modell för svensk text så att företag kan börja använda AI 
även för svenska. 

De stora teknikjättarna är i dag dock världens rikaste företag. De har visat 
att det är möjligt att använda data och AI och att det finns en extrem potential 
om man gör det rätt. Teknikjättarna är också kraftigt ledande. Det vinns en 
tydlig AI-divide mellan dem och resten av världen. Det är mycket viktigt att 
vi börjar jobba för att minska denna AI-divide. 

Det finns vägar framåt och fördelar som Sverige kan dra nytta av för att 
göra det på ett rätt och ansvarsfullt sätt. Det gäller till exempel allt det arbete 
vi gör i Agendaarbetet eller vår nationella AI-satsning. Det gör Peltarion och 
inte minst alla Vinnovafinansierade projekt. De får företag att börja ta första 
stegen och är mycket viktiga. 

Jämfört med andra länder även i Europa är Sveriges AI-satsning väldigt 
liten. Det krävs krafttag och investeringar i storleksordningen 40 miljarder 
kronor över tio år, som ni hört, för att stödja en framtida operationalisering av 
AI. 

Speciellt i dessa coronatider när vi vill snabbstarta ekonomin igen kan detta 
vara ett ypperligt tillfälle att kraftsamla, investera i AI så att företag kan snabb-
starta, återhämta sig och transformera sin verksamhet för en hållbar framtid 
där vi drar nytta av data och AI tillsammans med människan på ett säkert och 
hållbart sätt.  
 
Ordföranden: Tack, Anders. Näst ut i detta är Arti Zeighami som jobbar med 
AI-frågor på H&M-gruppen. Ordet är ditt, varsågod.  
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Arti Zeighami, H&M-gruppen: En kan undra vad en modejätte som H&M-
gruppen har att göra med framåtriktad teknologi som AI. Verkligheten är att 
vi har jobbat med AI under flera år. Vi sitter i en fas där vi skalar detta väldigt 
stort. Våra projekt täcker stora delar av värdekedjan. Det handlar om allt från 
att förutse efterfrågan, matcha utbud mot efterfrågan, optimera priser och per-
sonalisera upplevelsen för våra kunder. 

Som bolag har detta varit ett väldigt viktigt sätt att effektivisera och göra 
oss mer precisa i vårt fattande av beslut i operativa affärer. Men framför allt 
har vi sett AI som ett otroligt viktigt verktyg för att uppnå våra hållbarhets- 
och klimatmål exempelvis genom att minska våra utsläpp. Det var något som 
Daniel Gillblad också refererade till. 

Utmaningar som vi stötte på i det skedet under åren är framför allt rekryte-
ring av talanger. Det råder en väldig brist på den kompetensen. Vi försöker att 
försörja det genom att få in folk utifrån från andra länder. Det har vi lyckats 
väldigt väl med. Men vi vill gärna se att det skulle kunna vara någonting vi 
skulle jobba med i Sverige.  

Det handlar inte bara om data science i en organisation som bygger, indust-
rialiserar och operationaliserar, precis som min kollega talade om tidigare. Det 
handlar också om att kunna jobba med mjukvaruutveckling, machine learning 
och data engineering. Det är en massa ingenjörer som behövs för att en ska 
kunna industrialisera. 

Utöver det behöver en jobba mycket med att förenkla och med att förändra 
mindset hos människor som jobbar med det. AI finns överallt och är en kombo 
av människa och maskin. Det är data, magkänsla, vetenskap och konst som 
arbetar ihop. Det har även tidigare talare nämnt. 

Potentialerna är som sagt stora. Vi ser stort affärsvärde i det på grund av 
den digitalisering som sker runt omkring oss. Men det är framför allt en nyck-
elteknik för att nå våra hållbarhetsmål. Det som bromsar arbetet lite grann är 
att det i Sverige saknas resurser för en fortsatta rekrytering i den takt och skala 
som vi behöver. 

Näringslivet skulle vilja ha hjälp från politiskt håll med framför allt satsning 
på en AI-utbildning och med att öka kompetensen. Det gäller inte bara data 
science utan allt runt omkring, även ingenjörskompetensen är viktig för det 
här. Vi har i dag svårt att hitta den kompetensen i Sverige. 

Men även när satsningen kommer ser vi att det kommer att finnas en förd-
röjningseffekt. Vi kommer att ha behov av att få hjälp med att ta in folk från 
utlandet. Vi har idag 33 olika nationaliteter i den organisation som vi har byggt 
upp här. Vi behöver hjälp från ett politiskt perspektiv med att göra det jobbet, 
att ta in kompetens från utlandet, mycket enklare. 

Sedan några år tillbaka har vi också jobbat mycket med etisk AI och hållbar 
AI. Det är ett viktigt arbete som vi har pysslat med för att säkerställa att AI:n 
är etiskt rätt, men vi har också jobbat med hållbarhetsperspektiv både i egen 
gruppering och med andra företag. 

Det finns lagstiftningsarbete. Jag tror att Fredrik var inne lite på det arbete 
som görs. En white paper som utkom från EU-kommissionen i början av året 
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som beskriver två olika delar. Det finns ett ”An ecosystem of excellence”, och 
det finns ett ”An ecosystem of trust”. Sverige behöver ha en tydlig röst här i 
dessa frågeställningar. Vi skulle vilja se från er en större satsning och få mer 
hjälp från politiskt håll för att komma in och vara med i konversationen. Det 
är just nu väldigt luddigt. Vi skulle vilja få hjälp med att det tydliggörs i lag-
stiftningen, så att den hjälper oss. Det skulle också säkerställa att det som är 
riskabelt inte sker. 

Slutligen tror vi att det behövs ett arbete för att främja AI-utveckling gene-
rellt. Mina kollegor har sagt det tidigare; vi har redan AI i dagens samhälle. 
Utbildningen hos allmänheten behöver öka, så att vi kan använda tjänsterna på 
ett bättre sätt och så att folk förstår det. Det handlar nämligen om en kombi-
nation av människa och maskin.  
 
Ordföranden: Tack, Arti. Näst ut Shiva Sander Tavallaey, ABB. 
 
Shiva Sander Tavallaey, ABB: Tack för att jag har fått den här möjligheten! 

Det har sagts mycket bra saker här i dag som jag inte behöver upprepa. Jag 
kan bara instämma med många talare före mig. Men några saker skulle man 
kunna betona lite mer. 

ABB är som ni vet ett internationellt tekniktungt företag som har en lång 
tradition av tvärsektoriella samarbeten i Europa och i synnerhet i Sverige. Vi 
bidrar gärna till att öka den tekniska och industriella kapaciteten, det så kallade 
AI-upptaget, bland annat genom vårt aktiva deltagande i diverse initiativ i så-
väl Sverige som Europa. Inte minst gagnar våra avancerade produkter och lös-
ningar svensk industri. Jag ska inte gå in i detalj på det vi gör. Det handlar om 
såväl robotisering som ökad effektivisering av processindustri, ordning och 
fördelning av förnybar energi och så vidare. 

Det är självklart mycket som fungerar jättebra här i Sverige, vilket gör allt 
detta möjligt. Men det finns fortfarande några saker kvar, vilket flera föregå-
ende talare också har påpekat. En sak är infrastruktur. Det finns mer utrymme 
för riktade satsningar på infrastruktur och digitalisering. 

Ett annat viktigt område som behöver uppmärksammas mer är livslångt lä-
rande. Dedikerade insatser i utbildningsväsendet för vidare- och fortbildning 
av yrkesverksam arbetskraft är en viktig fråga för industrin. Precis som Sara 
sa finns diverse olika satsningar när det gäller vidareutbildning och högre ut-
bildning, till exempel PhD och även master. Men vi behöver fortbildning för 
våra ingenjörer, tvärs över all industri, för att kunna använda de lösningar som 
vi utvecklar. 

En tredje och minst lika viktig sak är att förenkla för möjligheten att locka 
och behålla talanger från världens olika hörn. Fredrik visade att vi är duktiga 
på att skapa och utveckla unga talanger. Men vi behöver också attrahera unga 
och gamla talanger, för att kunna bibehålla den kvalitet som vi vill inom den 
här spetstekniken. 
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För inte länge sedan skrev ABB-chefen i Sverige en insändare i DN med 
rubriken ”Utvisa inte våra experter”. Det här är ett problem som måste tas på 
allvar. Sverige behöver locka och skapa möjligheter för att attrahera talanger, 
inte utvisa dem.  
 
Ordföranden: Tack, Shiva. Näst ut Johan Harvard, Combient. 
 
Johan Harvard, Combient: Combient startades för sex år sedan utifrån ana-
lysen att svenska storbolag var för långsamma på digitalisering. Vi kan inte 
konkurrera med den finansiering som finns i USA eller med Kinas möjlighet 
att peka med hela handen. Vad kan vi då göra? Jo, de stora svenska bolagen 
kan samarbeta och utbyta erfarenheter. Det jobbar Combient med. Vi samman-
för Electrolux med Assa Abloy, Autoliv med Epiroc etcetera. 

Många av de digitala utmaningarna är gemensamma mellan branscher: 
supply chain, prisoptimering, utveckling etcetera. AI står helt och hållet i cent-
rum för mycket av det vi gör för att hjälpa bolagen. 

De här bolagen har 700 000 anställda och omsätter sammantaget 1 500 mil-
jarder. Många av dem är inte digitala från grunden. De är inte som Facebook 
eller Amazon, som har byggt mycket digitala fundament i bolagen från grun-
den. Det här är gamla bolag som har funnits i flera hundra år och som nu måste 
ställa om. Det är en utmaning. 

Det är relativt lätt att jobba med mindre tillämpning av piloter inom AI. Det 
kan man göra. Det finns data lite här och där. Man gör piloter, och man visar 
på värdet av AI. Men jag skulle vilja framhålla något som flera har lyft fram i 
dag. När vi hör alla exempel på allt som händer inom AI kan det framstå som 
att det sker en sjuhelsikes massa saker. Men det är egentligen på marginalen. 
I merparten av de här bolagen ute i landet är det fortfarande gammal teknik i 
produktion. Man är ganska långt ifrån att kunna tillämpa AI i stor skala. Man 
har en massa föråldrade it-system. Fabrikerna kör olika it-strukturer. 

Man får inte heller tag på kompetensen. Den går till Spotify och Facebook. 
Atlas Copco har svårt att få tag på AI-experterna. Det handlar också om oer-
hört kostsamma investeringar. Och från finansmarknaden pushas man att visa 
lönsamhet i varje kvartalsrapport. Ska man då ta stora investeringar i AI–
program? 

Dessutom viftar EU nu med regelverk för AI, som riskerar att bli väldigt 
luddiga och otydliga. Var drar man gränsen för en högrisktillämpning för AI? 
Gäller det också SKF:s kullager, när de har smarta AI-system? Måste de göra 
regelprövningar av varje kullager innan de rullar ut dem till någon tillämp-
ning? Gäller det också Husqvarna, Ericsson etcetera? 

Här finns verkligen en viktig roll för Sveriges riksdag att spela. Näringsut-
skottet har en central roll. Det gäller även trafikutskottet och definitivt utbild-
ningsutskottet genom forskningspropositionen. Där kan man verkligen lägga 
en grund för och göra saker för Sverige. 
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Alla ni måste också hjälpas åt att jobba via EU-nämnden. Sverige måste ta 
plats i EU-diskussionerna som kommissionen nu driver. Parlamentet och re-
spektive land kommer sedan att få tycka till mycket. I slutet av Q1 nästa år 
förväntas kommissionen lägga fram ett regelpaket med regler om förhandsbe-
dömning innan man rullar ut AI. Det riskerar att skapa oerhörda osäkerheter 
och trösklar för bolag i Sverige när det gäller att tillämpa AI. Många av dem 
borde kanske inte omfattas av det här. Var drar man gränsen mellan hög risk 
och låg risk? Den gränsdragningen kommer att bli suddig och svår. Där finns 
ett viktigt jobb för er att göra. 

Som vi har hört tidigare är också livslångt lärande oerhört viktigt. I fråga 
om den kompetens som saknas måste vi få till system i Sverige som skapar 
incitament för att jobba mycket mer med det. 

När det gäller innovationssatsningar skulle ni bara veta hur viktigt det som 
Vinnova gör är. Det sänker riskerna och får bolagen att våga testa fler projekt. 
Ofta kan man inte veta hur väl en tillämpning av AI kommer att fungera innan 
man har börjat jobba med den. Det går inte att veta vilka mönster man kan 
identifiera med algoritmerna förrän man börjar jobba med det. Och det kostar 
pengar och tid. Att sänka risken genom innovationsfinansiering via Vinnova 
etcetera är alltså oerhört viktigt. Det måste också skalas upp för att Sverige ska 
kunna vara konkurrenskraftigt framöver.  
 
Ordföranden: Det får bli slutordet. Till Johan Harvard och alla andra talare vill 
vi säga stort tack för att ni har gett oss en bra grund och generöst delat med er 
av både er tid och erfarenhet. Det är nu dags för nästa block. 

 
Vice ordföranden: Jag vill också tacka för superspännande föredrag. Många 
tankar har skapats, även hos de ledamöter som i dag närvarar och som nu ska 
få chansen att ställa frågor. Vi tar två frågor i taget.  
 
Åsa Eriksson (S): Fru ordförande! Tack alla talare för en jätteintressant för-
middag! Jag vill också passa på att tacka kansliet som har fått ihop ett fantas-
tiskt bra program med många kunniga människor. 

Jag skulle kunna ställa frågor till er alla, men det går ju inte. Därför vill jag 
knyta an till det som flera har varit inne på när det gäller hur vi breddar kun-
skapen för en bred användning av AI. Åsa Zetterberg talade till exempel om 
AI-checkar. Det är ett förslag som jag uppfattar att individen skulle kunna an-
vända för att höja sin egen kompetens. Shiva Sander Tavallaey talade också 
om att vi måste få in det mer i utbildningssystemet. 

Min fråga går dock till Jeanette Nilsson på RISE. Jag såg att ni i era grupper 
har ett brett urval av människor. Har du ytterligare förslag på vad vi skulle 
kunna göra för att brett öka kunskapen om AI, även hos dem som redan i dag 
är anställda och behöver kompetensutveckling, så att vi kan få till en bred och 
effektiv användning av de fantastiska AI-verktyg som finns?  
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Helena Antoni (M): Tack så jättemycket för bra dragningar! Det har varit väl-
digt lärorikt. Min fråga går till Patrick. För att få ut så mycket som möjligt av 
AI bör den vara uppskalad så att så många som möjligt använder program som 
inte stör ut varandra. Hur ska man hantera det när alla kommuner, regioner och 
myndigheter har olika ekonomiska och kunskapsmässiga förutsättningar? Ni 
nämnde i presentationen att över 100 kommuner står i startgroparna men att 
förutsättningarna inte finns i dag. 

Hur får man på ett övergripande och bra sätt till strukturomvandlingen, så 
att lösningarna mellan aktörerna faktiskt kan prata med varandra? Och vem 
ska i så fall ha det övergripande ansvaret för att driva den utvecklingen?  
 
Jeanette Nilsson, RISE: Det är en av de absolut viktigaste frågorna vi har job-
bat med i AI-agendan. Svaret är egentligen att vi behöver ha mycket fler korta 
och ganska enkla utbildningar. 

I den Use Case Factory som vi bygger upp kan man exempelvis titta på hur 
Skatteverket jobbar med utbildning för all sin personal. Den stora förändringen 
är just att man ser att det inte är något som kommer att ta jobbet ifrån mig utan 
att det är ett verktyg för oss alla. Det är flera som är med och gör det, i kom-
petensplattformar och annat. Vi samlar alltså utbildningar som ska vara rik-
tade, till exempel direkt mot industrin, som Shiva tog upp. 

Svaret är alltså mycket mer korta utbildningar, som finns online och som 
går att använda. De ska också vara specificerade, riktade till olika personer; 
chefer behöver en, medarbetare behöver en och så vidare. 

Men vi ska också använda vår struktur i Sverige och jobba via fackföre-
ningar och branschorganisationer. Det är nämligen först när man får höra om 
exempel som berör den egna verkligheten som man ser verktyget. Så har vi 
börjat jobba och bygga upp utifrån AI-agendan.  
 
Vice ordföranden: Titta också i chatten, allihop! Där har Fredrik Heintz delgi-
vit oss att Elements of AI är en bra start.  
 
Patrick Eckemo, Myndigheten för digital förvaltning: Tack för frågan, Helena! 
Hur man ska få ihop alla resurser för att skapa rätt förutsättningar är en kom-
plicerad fråga. Vi på Digg med flera tror också att det är centralt att skapa dem, 
inte bara på nationell nivå utan även på regional och kommunal nivå. Väldigt 
små kommuner kommer till exempel aldrig att ha rätt förutsättningar för att 
börja utveckla egen AI. I bästa fall blir de kompetenta kravställare på att 
kanske upphandla AI och får djupa kunskaper i form av de utmaningar som 
kommer med det. 

Vi tror därför mycket på att poängtera vikten av att ha något slags kropp, 
något slags kluster vad gäller AI. Där kan näringslivet och det publika samar-
beta för att skapa de förmågorna. Då kan kommuner, regioner och 
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myndigheter men också företag få det stöd de behöver för att accelerera och 
börja nyttja AI fullt ut. Det handlar om allt från att testa olika idéer till juridiskt 
stöd och expertis. 

Vad kan vi göra inom befintliga lagrum exempelvis? Det handlar om säkra 
plattformar. Ni känner till molnfrågan, schemes och så vidare. Vad måste vara 
lagrat i Sverige? Vilka krav ställs på det? Det finns oändligt många frågor som 
ingen enskild kan ge svar på. 

Det finns inte heller någon enskild som kan bygga alla förmågorna själv. 
Vi måste därför se på vad som ska finnas förvaltningsgemensamt i Sverige, 
om jag uttrycker mig på det sättet, för att ge andra stöd och skapa förutsätt-
ningar för att ta del av det. Det gäller näringslivet men också det publika. Det 
är lite så vi ser på det. 

Vem ska ha ansvar för det? Det måste börja med att regeringen etablerar 
någon typ av strategiskt program med omfattande investeringar. Det är också 
ett kluster av aktörer. Man måste tillsätta en sorts styrgrupp för programmet 
och bestämma vad man vill uppnå med det på tio års sikt. Det kopplar lite 
grann till vad man vill uppnå med programmet och även tillbaka till regeringen 
att tillsätta en sådan styrgrupp, tycker jag.  
 
Vice ordföranden: Jag uppmanar ledamöterna att följa chatten. Där får vi under 
tiden en massa andra inspel, vilket är trevligt.  
 
Niels Paarup-Petersen (C): Det har varit ett nöje att lyssna på er alla. Jag har 
träffat många av er i olika sammanhang. Det har varit trevligt att se er alla här 
samtidigt. Och det har varit väldigt bra inspel till oss i utskottet. Jag vill ställa 
en fråga till Sara Mazur. Ni har stort fokus på näringslivet, men om vi ska 
lyckas få till det här behöver vi en extrem uppdatering av den offentliga för-
valtningen. Har ni i ert arbete sett något som vi inom offentlig förvaltning, som 
täcker en stor del av Sveriges ekonomi och som också köper oerhört många 
tjänster, borde göra? Vad skulle det då vara?  
 
Lorena Delgado Varas (V): Tack, allihop, för gedigen information! Det låter 
som att staten måste ta mer ansvar för att skapa förutsättningar för såväl grun-
den för infrastruktur som utbildning och någon form av harmonisering av ap-
plicering. Vi har så pass många kommuner som kanske jobbar på olika sätt 
och som tittar på det här på olika sätt. Där behöver man kanske göra någon 
form av arbete. Jag tror att det var Vinnova som lyfte fram att startup-företagen 
säljs ut och så vidare. Finns det exempel på hur andra länder har lyckats hålla 
kvar sina startup-företag? Har de på något sätt analyserat det?  
 
Sara Mazur: Tack för frågan! Inom WASP-programmet har vi sett att det är 
viktigt med en ganska stark central styrning. Vid ett liknande initiativ för of-
fentlig sektor skulle det alltså vara viktigt att se till att det finns en central 



STENOGRAFISKA UPPTECKNINGAR FRÅN SEMINARIUM 

34 

2020/21:RFR4 

styrgrupp som håller ihop det, så att det inte blir fragmenterat och utspritt över 
alla regioner och alla områden. 

Jag tror att man skulle behöva göra flera saker. Man skulle behöva göra en 
central satsning på offentlig sektor. Man skulle också behöva göra något likt 
Combient för offentlig sektor, där man går ihop. Hela idén bakom Combient, 
som Johan presenterade, är att i stället för att vart och ett av företagen gör sin 
egen digitaliseringsresa gör man det tillsammans och delar sina erfarenheter. 
På så sätt kan man göra det effektivare och snabbare. 

Jag tror att vi behöver sådana flera parallella initiativ, bland annat ett 
centralt sammanhållet program för hur vi implementerar och tillämpar AI i 
offentlig sektor. Det kommer självklart att behövas finansiering för det. Det 
vore också bra med ett initiativ liknande Combient mellan spelarna i offentlig 
sektor så att de lär av varandra i stället för att var och en kör en egen variant. 
Vi kraftsamlar helt enkelt runt offentlig sektor så att vi får så stor effekt som 
möjligt av de satsningar vi gör.  
 
Daniel Rencrantz, Vinnova: Vi tittar på det just nu. Det ser naturligtvis lite 
olika ut beroende på vilken bransch man tittar på. Men mycket handlar om att 
få kopplingen till kapitalet att fungera på ett bra sätt och om att bygga de struk-
turerna. 

Det handlar till stor del om att göra det attraktivt att vara i Sverige. Tittar 
vi på till exempel Kina och hårdvarurelaterad AI kan vi se att de inom Shenz-
hen har byggt kopplingen mellan utveckling och produktion, som är superin-
tressant. 

Ett annat exempel, som är kanske mer nära, är Kanada. De har haft stora 
problem med brain drain, och företagen har i stor utsträckning sålts till USA. 
Svaret på det har varit att bygga intressanta kluster där forskningen är nära 
kopplad till företagsverksamheten, där data finns tillgängligt, där man jobbar 
på intressanta problem och så vidare. 

Jag kan återkomma med mer rapporter. Men det handlar till stor del om att 
bygga den typen av miljö som till exempel Åsa och Patrick lyfte fram, exem-
pelvis med data. Det är i dag ett problem att den data som vi sitter på inte delas. 
Den senaste siffran jag har hört är till exempel att mindre än 25 procent av de 
offentliga organisationer som lyder under PCI-direktivet delar data. Då finns 
det inte heller något som gör att man ska stanna här. 

Alltså är väl ekosystem det övergripande svaret på hur man ska göra det 
attraktivt att vara här.  
 
Josef Fransson (SD): Jag vill rikta en fråga till Patrick Eckemo vid Myndig-
heten för digital förvaltning och hoppas att han är någorlunda rätt person. 

Jag skulle önska ett resonemang om AI och integritet. Kommer vanliga 
människor i framtiden att ha en chans att förstå hur datainsamling om oss tek-
nikanvändare styrs och hur AI styr våra liv? Hur rimmar det med den person-
liga integriteten? Bör vi redan nu skissa på lagstiftning för att sätta ramar för 
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AI, kopplat till just integritet och möjligheten att med data styra åsikter, bete-
endemönster och i förlängningen vår demokrati? Borde man kanske rikta krav 
på öppen källkod i vissa delar av programvaran och så vidare? 

Jag skulle önska ett resonemang om det. Jag har saknat det under förmid-
dagen, även om det har varit väldigt intressant.  
 
Camilla Brodin (KD): Stort tack till er alla! Det har varit mycket intressant och 
lärorikt i dag. Jag riktar min fråga till Fredrik. Vi vet att både USA och Kina 
är långt före EU och framför allt Sverige när det gäller AI. Du nämner också 
att Sverige har potential. Man måste skala upp och koncentrera sig på snabb-
heten för att hänga med. Jag tror att många med mig inom politiken håller med 
om det. 

Men vad konkret är det som krävs för att vi från politiken ska kunna vara 
med och snabba upp? Vi kanske behöver hjälp från alla er experter för att som 
lagstiftare kunna snabba upp det hela mer konkret. Därför riktar jag frågan till 
Fredrik. Kanske finns det också någon annan som har bra förslag på detta.  
 
Patrick Eckemo, Myndigheten för digital förvaltning: Tack för frågan, Josef! 
Det är en jätteintressant frågeställning om både etiska delar och integritetsfrå-
gor kopplat till dem som hanterar datamängd och som vi använder AI för. Det 
gäller inom både det offentliga och det privata. 

Det finns i dag legala stöd för det kopplat till data, till exempel GDPR och 
så vidare. Men vi behöver skapa klarhet och tydlighet kring mycket av det här. 
Man jobbar med frågan på till exempel EU-nivå, men vi behöver också jobba 
med den på svensk nivå. 

Digg har just nu tillsammans med Lantmäteriet ett regeringsuppdrag som 
ska slutrapporteras här i december. Det handlar om att göra det lite mer trans-
parent och öka insynen, till exempel om man skulle använda AI för automati-
serat beslutsfattande. I själva AI är det svårförklarade modeller och mekan-
ismer. Inte ens de bästa forskarna kan förklara exakt vad som sker när man 
kalibrerar alla noderna och så vidare när man skapar modellerna. Det gör att 
det med de krav vi har på spårbarhet vid beslutsfattande blir svårt och kom-
plext. 

Vi tittar till exempel på att skapa en förklaringsmodell över vilka data man 
har använt när man har tränat AI, vilka människor som har varit med, vilka 
algoritmer man har använt och från vilka företag, vilka visionerna har varit 
och så vidare. Man försöker förklara så mycket man bara kan om själva AI-
biten för att behålla förtroendet och tilliten för de företag som använder det 
men också för de offentliga institutioner som kommer att använda det. 

Det kommer att komma regleringar. Det diskuteras till exempel på EU-nivå 
vad gäller riskklassificering och så vidare. Det är direkt kopplat till de här bi-
tarna. Om vi ska använda AI för automatiserat beslutsfattande och annat kom-
mer det här som ett brev på posten. Vi måste kunna förklara mycket mer om 
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vad som sker och hur vi använder AI inom förvaltningen men också inom det 
privata näringslivet. Jag hoppas att det var ett litet resonemang.  
 
Vice ordföranden: Det var det. Vi kan dock behöva fortsätta det resonemanget, 
tror jag.  
 
Fredrik Heintz, Linköpings universitet: Jag ska flika in ett svar på den föregå-
ende frågan, för jag har jobbat med de här frågorna just på EU-nivå. Vi har 
fyra etiska principer för pålitlig AI. En är att man ska respektera mänsklig 
autonomi, en annan är att de här systemen inte får ta över och fatta beslut helt 
åt oss och så vidare. Jag vill påstå att just de här frågorna är extremt mycket 
uppe för diskussion. Vi jobbar även på tekniska lösningar för att säkerställa att 
vi kan uppfylla de etiska principerna. 

Nu till frågan om hur vi ska snabba upp. När det gäller att snabba upp bru-
kar jag använda mitt eget lärosäte som ett negativt exempel. Inom industrin 
jobbar man hela tiden med hur man kan korta ledtiderna. Om det tog säg 18 
månader att tillverka en bil för några år sedan måste man kanske ned till sex 
månader för att ta fram en ny bilmodell i dag. Man kortar hela tiden tills att 
man kan ta fram nya produkter. 

När vårt lärosäte ska ta in en ny kurs eller ett nytt program ökar ledtiderna 
hela tiden, så i dag kanske det tar ett halvår innan vi kan införa en ny kurs, 
bara som ett exempel. Och jag tror att det finns en massa exempel inom det 
offentliga på att vi har för långa ledtider. 

Hur ska vi då göra någonting åt detta? Jag tror att vi måste lite mer top 
down. Vi såg på bilden med olika AI-strategier från Tillväxtanalys att Sverige 
egentligen har mer en bottom up, det vill säga att det görs en massa småsaker 
och att det över tid blir någonting tydligt. Jag tror att det behövs lite mer top 
down, lite tydligare ställningstagande från ledare, politiker och så vidare, att 
det här är viktigt. 

Vi måste jobba på detta och lite varna för det. Jag tror också att vi måste 
våga gå före. Jag ser en stark tendens att ingen vill vara först, utan man vill 
vänta tills någon annan har gjort klart allting. När det sedan finns en färdig 
lösning hoppar man gärna på. 

Vi måste ha ett balanserat risktagande innan vi vet alla svar. Vi måste suc-
cessivt lära oss vad som fungerar och inte och bli bättre på detta över tid. Det 
krävs då ett modigt ledarskap. Det är en väldigt viktig förutsättning för att vi 
ska kunna snabba upp utvecklingen.  
 
Joar Forssell (L): Jag har en fråga till Åsa Zetterberg, It- & Telekomföretagen, 
om detta med AI-kyrkogården, och det var fler som tangerade den. 

Det jag hör när jag lyssnar på olika branscher är att man tycker att just den 
egna branschen är alldeles speciell och något helt annorlunda. Jag är också helt 
begeistrad över AI. Det är fantastiskt hur mänskligheten får utvecklas och hur 
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snabbt det kommer att gå. Det är magiskt. Men när det gäller frågan om kyr-
kogården är min fråga: Är det inte en omogen marknad? Det är naturligt att vi 
har en massa innovationer som stöts och blöts mot varandra. Vissa kommer att 
vinna mark, andra kommer att förlora på marknaden. 

I Sverige har vi ett generellt problem. Vi har många innovationer men för 
få som leder till företag som drivs på riktigt på marknaden. Är inte svaret i så 
fall en generell näringspolitik med kompetensförsörjning, enklare men kor-
rekta regelverk och så vidare? Finns det inte en risk, när vi talar om att vi ska 
ha stora system och göra likadant överallt, att vi missar det som är bra med en 
omogen marknad med hög konkurrens, där de sämre lösningarna slås ut och 
de bättre lösningarna vinner. Det är lite jobbigt nu, men det kommer att bli 
bättre sedan.  
 
Amanda Palmstierna (MP): Jag vill börja med ett stort tack för denna verkli-
gen intressanta exposé över kunskapsläget vad gäller AI. 

Min fråga går till Jeanette Nilsson på RISE om AI-agendan. Efter att ha 
lyssnat på alla talare här inser jag att jag nog har en mer filosofisk fråga. 

Vi befinner oss mitt i en strukturomvandling. Det handlar om att vi behöver 
koordinera, samla och investera. Men det behövs också politiskt mod, ledar-
skap och ledstjärnor. Vi ser i nuläget att enskilda länder och företag går före 
som inte alltid delar våra värderingar. AI är ju ett verktyg för att uppnå mål. 
Här har vi hört om samhällsutmaningar som Agenda 2030, klimatutmaningen, 
livskvalitet, välfärd, etik och att juridiken behöver hänga med. Jag tänker att 
det är här vi verkligen kan nå tillit och förtroende hos människor som ska an-
vända AI i sin vardag. 

Om Sverige ska ta en ledande roll måste vi dels fokusera på infrastruktur, 
kompetens och investeringar, dels också fokusera väldigt tydligt på just våra 
värderingar, vår etik, våra målsättningar och vad vi vill med verktyget. En re-
flektion som jag gör nu är att politiken behöver bidra med en bredare diskus-
sion i samhället kring dessa målsättningar. Finns det en levande diskussion om 
mål och värderingar i arbetet kring just AI-agendan?  
 
Åsa Zetterberg, It- & Telekomföretagen: Tack, Joar, för frågan! Jag instämmer 
helt i det du säger om prototypkyrkogården och att det i en omogen marknad 
är upp till bevis och att man ska agera. Men det är inte helt givet där vi befinner 
oss just nu att det är de bästa av lösningarna som går vidare och de sämsta som 
försvinner, för vi har inte en tillräckligt stor efterfrågan, och vi har inte orken 
att ta hand om sakerna. De facto har vi inte förutsättningarna, så det är lite 
onödigt mycket som hamnar på kyrkogården i dag. Det är inte bra ur vare sig 
ett marknadsperspektiv, för företagen som jobbar med detta eller för offentlig 
sektor som inte alltid får skalbarhet för de tjänster som skulle kunna skalas 
mycket bättre. 

Det onödiga är att vi inte får till ett lärande i Sverige som bygger både det 
offentliga och även hela näringslivet starkare. En omogen marknad behöver 
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grundläggande investeringar och förutsättningar. Här kan Sverige med en sats-
ning på ett AI-program – det är därför som vi vänder oss till er – som kan 
koordineras i ett AI-center göra att bra affärsidéer och det som skulle kunna 
slå globalt kan överleva och få en marknad och framgång i Sverige men i ett 
större perspektiv såklart även internationellt. Det gäller helt enkelt att hjälpa 
marknaden och konkurrenskraften att få rätt förutsättningar framåt.  
 
Jeanette Nilsson, RISE: Målen för AI-agendan är egentligen, som har sagts, 
att vi vill bli bäst på att använda digitaliseringens möjligheter. En lärdom som 
jag kan dra efter att ha jobbat med detta i ett år är att en förutsättning för att få 
till den här förändringen är den stora rörelse som vi kan ha i Sverige. Alla som 
jobbar i AI-agendan gör det helt frivilligt. En del är egenföretagare och andra 
gör det vid sidan av sina arbeten. 

Något som har varit gemensamt för oss alla hela tiden är att vi vill hjälpa 
till och bidra och att vi vill ha ett stort mål. Vi skulle vilja att Sverige satte upp 
ett stort månlandarmål så att man kan känna att man i sin förening, i sitt arbete 
eller som egenföretagare kan jobba mot detta. 

Vårt mål är att vi ska dela goda exempel och göra så att Sverige får den 
största nyttan av AI, så att vi kan ha ett hållbart samhälle framöver, och att 
samla initiativ så att vi går i samma riktning, även om vi blir många som deltar. 
För att få detta att accelerera vore det, som flera varit inne på, helt fantastiskt 
och avgörande om vi fick en tydligare målbild också politiskt av att det är i de 
här tre sakerna som Sverige vill ta ledningen i världen.  
 
Lotta Olsson (M): Tack för ett jättebra seminarium! Jag skulle vilja ställa min 
fråga till Fredrik Heintz. Infrastrukturen är enormt viktig, och det är på grund 
av dålig infrastruktur som jag inte kan visa min bild. Som Patrik tidigare sa i 
sin föredragning har Europa koncentrerat sig väldigt mycket på tillämpningen 
på människor. Hur skapar vi ett samhälle där vår population är mogen för den 
här stora utvecklingen, så att inte rädsla och frustration över den kommer att 
vara ett hinder för den?  
 
Per Schöldberg (C): Jag riktar min fråga till Fredrik Heintz, även om det är 
flera andra som har varit inne på den. Åsa Zetterberg, Patrick Eckemo och Arti 
Zeighami har också kommenterat den. Vad konkret kan vi göra i Sverige för 
att bibehålla och utveckla talanger? Jag tänker på möjligheten för unga begåv-
ningar, människor från andra länder att få en optimal miljö. Hur skapar vi den 
miljön och det ekosystemet i Sverige för att de ska välja att utveckla sina idéer 
just här och inte någon annanstans?  
 
Fredrik Heintz, Linköpings universitet: Tack så jättemycket för frågorna! Den 
första frågan om hur vi kan säkerställa att vår population är redo för den här 
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typen av förändringar är en jättestor utmaning. Det handlar inte om enskilda 
individer utan om hela samhället. 

Steg ett handlar mycket om utbildning och fortbildning. Jag tror att jag 
nämnde Grunderna i AI, en kurs som riktar sig till alla för att man ska få något 
slags känsla för vad AI är och en mer rimlig förståelse för vad det egentligen 
handlar om. Då tror jag att rädslan kommer att minska. 

Steg två är att vi måste visa att AI kommer alla till nytta. Det finns en oro 
över att det bara blir de stora teknikbolagen och vissa delar av landet som drar 
nytta av den. Här har vi en utmaning i att visa vad som är den konkreta nyttan, 
oberoende av var man befinner sig och vad man gör. Vid en jämförelse mellan 
landsbygden och staden har landsbygden troligtvis mycket mer att vinna på 
den här typen av teknik, just för att man kan tillhandahålla en högre nivå av 
service. Det visar på nyttan även på mindre centralt belägna platser. 

Steg tre, som också Jeanette var inne på, är att vi måste engagera fler i en 
debattdialog och diskussion kring den här tekniken. Då kommer vi också in på 
de värderingsfrågor som vi tidigare har varit inne på. Jag tror att de svenska 
värderingarna är en konkurrensfördel när det gäller AI, för vi hör alltmer av 
värdedrivna diskussioner. Detta är några delar av ett svar. 

Den andra frågan kopplad till talang är en komplex fråga. Jag tror att en 
utmaning är att vi behöver konkurrenskraftiga arbetstillfällen både i industri 
och i akademi. Det finns ju en föreställning om att jag vill ha de häftigaste 
jobben måste jag flytta utomlands, då främst till USA. Därför tycker jag att det 
är jättespännande att vi har företag som Spotify som ett exempel på interna-
tionell ledstjärna. Vi skulle behöva ha fler bolag som Spotify som vågar och 
som attraherar folk på ett liknande sätt som de. 

Jag vet att Spotify har svårt att konkurrera med lön och med förmåner. På 
grund av skattereglerna i Sverige blir det väldigt oförmånligt med förmåner. 
Vad är det då som de konkurrerar med i stället? Jo, livskvalitet som föräldra-
ledighet, närhet till natur och så vidare. Även vid rekrytering till Linköpings 
universitet är just närheten till natur och så vidare sådant som lockar. Det är 
alltså flera delar. 

En utmaning när det gäller rekrytering utifrån är att vi har väldigt svårt att 
fixa bostad och skolor på rätt ställen. Det är en utmaning att hjälpa folk som 
vill flytta hit med alla praktiska saker, för att inte tala om de fall där man också 
måste fixa ett jobb till en partner. Detta är några saker som vi kan jobba med.  
 
Denis Begic (S): Jag hade liknande frågor som flera redan har svarat på, så jag 
ställer min fråga till Sara Mazur på WASP i stället om just det som de föreslår 
om att ha utbildningar som är lägre än på masternivå. Hur beredda är de 
svenska universiteten att hjälpa till? I de diskussioner som vi har haft med 
olika företag har de företag som är mindre än till exempel Volvo inte riktigt 
förstått ekologin i AI. Hur är de involverade i AI-diskussionen?  
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Lorena Delgado Varas (V): Jag vill ta upp detta om att bredda och öka kom-
petensen. Jag ställer min fråga igen till Daniel Rencrantz, Vinnova, om sam-
arbetet mellan yrkeshögskolorna, Vinnova och företagen. Jag skulle vilja veta 
lite mer om det.  
 
Sara Mazur, WASP: Tack, Denis, för frågan! Vi utbildar ju en väldigt stor 
mängd doktorer. Om vi vill ha förmågan att behålla den spetskompetensen i 
Sverige måste de personer som kommer ut med en sådan spetskompetens mö-
tas av en omgivning på sina kommande arbetsplatser som förstår att uppskatta 
det som de är specialutbildade i. Där har vi ett problem i Sverige, för de riktiga 
stjärnor som vi får ut inom AI-utbildning tar ett jobb i Sverige men känner 
sedan att den miljön inte är tillräckligt van vid vad de kan. De flyttar då till 
USA, vilket ju är en enorm förlust. Därför tror vi att vi måste höja kompetens-
nivån över lag. 

Den information som jag får från studenter är att många vill söka till AI-
masterprogram och -kurser, men att de blir väldigt fort fulltecknade. Vi måste 
därför helt enkelt utöka kapaciteten. Med det kompetenstillskott vi får från till 
exempel WASP-programmet, varifrån vi har rekryterat en stor mängd profes-
sorer inom AI och mjukvaruteknologi, har vi en kompetensbas. Det gör att vi 
skulle kunna öka på utbildningarna på masternivå och därunder och vidga pro-
grammen så att vi kan utexaminera fler civilingenjörer och även ingenjörer på 
lägre nivå med betydligt större kunskaper inom AI och mjukvaruteknologier. 

Jag fick också en fråga om företagen. Vi har både små och stora företag 
som partners i WASP. Vi har ingen begränsning när det gäller vem som får 
vara partner, men man måste ha en forskningsmässigt tillräckligt intressant 
ansökan. 

Självklart är det de stora företagen som har gått före. Men nu ser vi allt fler 
ansökningar även från mindre företag, så jag bedömer att mognaden börjar 
finnas även hos mindre företag.  
 
Daniel Rencrantz, Vinnova: Frågan om livslångt lärande kopplar ganska 
mycket till det som har varit uppe tidigare. Vi har ganska tydligt en kompe-
tensutmaning. Universiteten har ju sin inriktning i utbildningsväsendet, medan 
det i den mer praktiknära utbildningen kopplad till yrkeshögskolan finns 
ganska stora brister, helt enkelt kompetensutmaningar. Det görs alldeles för 
lite. En notering här är att det är många företag som tar betydligt större ansvar. 
Vi hörde tidigare från exempelvis Anders Arpteg på Peltarion att man där gör 
en hel del tränings- och utbildningsrelaterade insatser. AI Sweden har, trots att 
de inte riktigt har det uppdraget, gjort en hel del tillsammans där, för de ser 
behovet av kopplingen till livslångt lärande. Här har även exempelvis Linkö-
pings universitet gjort en del kring Elements of AI. 

Det korta svaret är egentligen att det som görs i dag på området är väldigt 
bristfälligt och att det som görs framför allt är kopplat till företag som är fram-
åtriktade och initiativ som AI Sweden.  
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Camilla Brodin (KD): Jag ställde tidigare en fråga om snabbheten, som också 
många andra talar om. Jag riktar min fråga till Vinnova. Ni har pratat om att 
vi har fler startups i dag som innoverar inom AI-området, upp till 150 stycken. 
Vinnova är ju också Sveriges innovationsmyndighet. I det uppdrag som ni har 
presenterat säger ni att Sverige har goda förutsättningar men att vi inte är bäst. 
Finns det något hos Vinnova som ni saknar i ert uppdrag för att kunna flytta 
fram positionerna på just det här området? Är det helt enkelt ett ledarskap från 
politikens sida som behövs, som många har lyft fram, för att det ska kunna gå 
ännu snabbare? Eller behöver ni någonting annat för att kunna snabba upp 
processen?  
 
Helena Gellerman (L): Min fråga går till Fredrik Heintz. AI kommer ju att 
påverka i princip alla lagstiftningsområden. Finns det några länder i Europa 
som vi kan lära av, framför allt när det gäller lagstiftning och satsningar? Hur 
ska vi prioritera? Vilka områden ska vi ta först? Vilka är bäst i dag på att driva 
de etiska frågorna, och hur gör de?  
 
Maria Gardfjell (MP): Stort tack för många bra föredragningar och syn-
punkter! Jag har en fråga till Patrick Eckemo, som i ett svar nämnde att kom-
munerna är väldigt olika. Det är ju ett faktum. Men är inte kommunerna, kom-
munsektorn och även regionerna ändå extremt viktiga i den här utvecklingen? 

Jag besökte för bara några veckor sedan Glesbygdsmedicinskt centrum i 
Storuman. De ligger långt framme när det gäller både digitalisering och an-
vändning av AI på olika sätt, och de har en i allra högsta grad internationell 
stab som jobbar för dem väldigt forskningsnära. Många kommuner är ju både 
dynamiska och förnyande och har ganska mycket resurser till att jobba med 
verksamhetsnära utveckling inom många olika sektorer. 

Därför är mina frågor till Patrick Eckemo: Hur viktiga är kommunerna och 
regionerna för utvecklingen? Hur många kommuner och regioner har hand-
lingsplaner för digital transformation där AI ingår? Finns det någon uppfatt-
ning om det?  
 
Daniel Rencrantz, Vinnova: Här kan man skilja på två olika typer av småföre-
tag. Det ena är startups, som vi har pratat mycket om i dag. Om man ska vara 
lite självkritisk mot Vinnova har det där varit lite för fragmenterat. Men vi har 
de senaste åren tagit mer helhetsgrepp om det strategiska. Rent uppdragsmäs-
sigt finns det inte några stora utmaningar. Utmaningen är mer att skala i form 
av finansiering. Sedan jag började på Vinnova, 2011, har vi fått en utökad bi-
dragsbudget med ungefär 75 procent att dela ut. Men antalet anställda är det-
samma. Det innebär att om staten vill vara med och påverka måste vi antingen 
utöka ramarna eller få med betydligt fler aktörer i systemet, exempelvis 
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Tillväxtverket, och bli än mer framåtriktade och samverka över gränserna, så 
som vi gör med Datainspektionen. 

Den andra gruppen som är viktig att ha i åtanke här är alla existerande små 
och medelstora företag. Där kan man säga att vi har gått lite grann utanför 
ramen och gjort en stöttning, en form av innovationssatsning. 80 företag har 
gjort sitt första praktiska AI-projekt. Den typen av projekt behövs verkligen. 
Men återigen är det ramarna som är begränsningen i stor utsträckning. Här har 
politiken en stor möjlighet att peka ut riktningen, alltså vad vi ska göra för typ 
av satsningar i effektmålssammanhang.  
 
Fredrik Heintz, Linköpings universitet: När det gäller frågan om vilka förebil-
der som finns i Europa är Tyskland en förebild som jag hade med i min pre-
sentation. Där har man gjort flera parallella satsningar. Man har haft en data-
etikkommission, man har en kommission inom parlamentet och man har ex-
plicit studerat just detta med standardisering och certifiering. Det handlar 
också om att bygga upp en nationell AI-plattform. Detta är ett bra exempel. 

Jag tycker att Finland är ett annat bra exempel. Där har man från politiskt 
håll varit väldigt tydlig med att det här är viktiga områden och saker som man 
kommer att satsa på. Finland hör vi mycket positivt om internationellt. Jag och 
många med mig tycker att vi gör minst lika bra saker men att vi inte är lika bra 
på att lyfta fram det vi gör. 

Utanför Europa skulle jag återigen vilja peka på Kanada. Det är ett väldigt 
spännande land som har satsat på tre stora kluster. Att skapa denna spännande 
miljö är ett sätt att behålla talanger i framåtriktade företag. Det är där man ska 
vara för att det ska hända. 

Nya Zeeland jobbar för att få igång den nationella dialogen, som vi har varit 
inne på, om hur man engagerar den större delen av befolkningen i de här frå-
gorna. Där finns det också spännande arbeten att titta på.  
 
Patrick Eckemo, Myndigheten för digital förvaltning: Tack så mycket för frå-
gan! Både kommuner och regioner är jätteviktiga. De jobbar väldigt nära väl-
färden, och där utför vi många av de här tjänsterna. Vi har mycket att lära av 
dem. Många av dem ligger i absolut framkant när det gäller viljan att nyttja ny 
teknik. Till exempel har de flesta någon typ av digitaliseringsstrategi eller di-
gitaliseringsplan i dagsläget. De har dock mycket varierande digital mognad, 
kan man säga. 

Om väldigt få, om ens någon, har en tydlig AI-strategi kopplad till kommu-
nens verksamhet låter jag vara osagt. Jag har inga direkta uppgifter, men vi för 
en dialog med många där. De jobbar väldigt mycket med AI. De säger själva 
att de saknar förutsättningar, framför allt kompetens, och att de behöver stöd. 
Vem ska de då förlita sig på? Frågan är återigen kopplad till att det behöver 
finnas någon centralt som kan stödja dem i att bygga egen förmåga. 

Här tror jag att det är väldigt viktigt att man kopplar det vidare till den större 
diskussionen vi har. Kan vi få näringslivet och det offentliga att samverka 
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tillsammans med forskning, utveckling och till exempel få in forskare i miljö-
erna och testa? 

Väldigt mycket av framtidens AI behöver testas tillsammans med medbor-
garna, invånarna i städerna men också för den delen patienter och organisa-
tioner. Vi måste liksom känna oss fram till vad som fungerar och inte fungerar 
och vara öppna för den dialogen.  
 
Vice ordföranden: Tack så mycket. Där har Uppsala en bra strategi, som vi 
hörde. Klockan är 12.01. Det har varit en härlig förmiddag där ni delade med 
er av all er kunskap och tankar om dessa ämnen. Ledamöter ställde frågor som 
gjorde att vi fick ta till oss ännu mer. Som ordföranden började med att säga 
har vi antecknat allt från hela dagen. Ni kommer att få samtliga anteckningar 
om vad som har sagts och även föredragen. 

Både näringsutskottet och trafikutskottet gjorde resor till USA förra hösten 
där vi hade förmånen att bland annat träffa en Wallenbergstipendiat på Stan-
ford. Vi var på Tesla, Nvidia och Apple. Vi blev enormt inspirerade. Det är 
verkligen innovate before regulate. 

Vi har mycket att ta till oss till näringsutskottet men såklart också till tra-
fikutskottet och utbildningsutskottet. Som någon sa är det många ledamöter 
här som sitter i EU-nämnden. Alla våra olika utskott och nämnden kommer att 
ta till oss detta. Vi kommer att jobba vidare med den här frågan. Den är enormt 
viktig för Sveriges konkurrenskraft. 

Med det vill jag tacka så jättemycket för att ni alla tog er tid i dag. Tack så 
mycket. 
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• Delaktighet - Skapa ett stort engagemang , flera grupper med brett 
engagemang, geografisk spridning

• Processen – bygga upp ett ekosystem av befintliga aktörer och samla 
initiativ så att det skapa kraft och fokus

• Konkreta förslag - bygger på engagemang och vilja att utveckla 
Sverige

• Workshops, arbete i arbetsgrupper -> Förslag och rapport
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Viktoria Josefsson, Skatteverket
Nader Svärd, Tillväxtverket
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Lars Lundberg IT och Telekomföretagen
Andrea Kostadinovic Västra Götalandsregionen
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Linda Leopold , H&M Group
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Vad har vi gjort första året

• Vi har tagit fram 23 förslag som accelererar AI användningen . Ett stort material som kommer från alla grupper ligger till 
grund för fortsatt arbete

• Vi har presenterat hur vi arbetar i AI Agendan  för Sverige och på konferenser arrangerade av olika direktorat från EU 
Kommissionen samt i EU parlamentets grupp som arbetar med AI.

• Vi har svarat på EU:s Vitbok om AI, ca hälften av alla svar från Sverige var skrivna av medlemmar från AI Agendan. Vi 
delar  material med varandra för att stärka Sveriges position.

• Vi har i våra organisationer startat nätverk, utbildningar och hållit konferenser om AI och delat goda exempel

• Vi har skapat en hemsida www.ri.se/ai-agendan

• Vi har gjort personporträtt av deltagande experter/personer så att vi visar på bredden av perspektiv så att alla kan hitta 
någon som är mer lik dem och ta del av tankar samt ta kontakt.

• Vi har använts som experthjälp vid olika tillfällen främst för myndigheter, deltagit i olika arbeten under Corona krisen 

• Vi har lyft fram människans centrala position i denna förändringsprocess och tagit fram ett material som ska kunna 
användas av alla för att sänka trösklar och skapa intresse för att se hur AI kan vara till stöd för att nå mål

4

AI-agendan 2021-2023

• Fortsatt ge expertinspel till EU kommissionen, Regeringskansliet och myndigheter i frågor om 
hur vi kan använda AI för framtiden och hur det påverkar utifrån olika perspektiv 

• Samla befintliga och bidra till att starta mer utbildningar inom AI i alla olika grupper så vi når 
ut bredare. 

• Via digitala och fysiska  möten samt vår hemsida  delta i varandras arbete för att sprida 
kunskap och goda exempel så att fler ser möjligheterna med AI. Delta i arrangemang och 
event som stärker AI utvecklingen och bidra med egna aktiviteter 

• Erfarenhetsutbyte och uppbyggnad av en Use case factory så att fler kan känna igen sin egen 
vardag och de utmaningar de står inför så de förstår hur AI kan var ett verktyg

• Presentera AI Agendan i Bryssel tillsammans med andra AI initiativ för att ge en bild av vad vi 
gör samt skapa fler goda relationer som gör att vi kan bidra till att stärka Sveriges position   
inför ordförandeskapet  i EU 2022 .

5
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”Politiken har en nyckelroll om 
företag och offentliga organisationer 

ska bli bättre på att ta tillvara på 
möjligheterna med AI

MEDSKICK
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Bilder som visades av Patrick Eckemo, Myndigheten för digital  
förvaltning, och Åsa Zetterberg, IT&Telekomföretagen 
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Bilder som visades av Johan Harvard, Combient 
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